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انقلاب: رهبر 
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پــس از برگــزاری انتخابات مجلس 
شــورای اســامی در تاریخ ۱۱ اسفند، 
نگاه های بسیاری به نتایج این انتخابات 
معطوف شده اســت. یکی از مهمترین 
نکاتی که مورد توجه قرار گرفته اســت، 
افت جایگاه محمد باقر قالیباف، رئیس 
مجلس فعلی در برابر چهره های شناخته 

شده جبهه پایداری است.
فرارو نوشــت: نگاهی به آمــار و ارقام 
انتخابات پیشین مجلس شورای اسامی 
و انتخابــات فعلی نشــان دهنده عمق 
تغییر جایگاه محمدباقر قالیباف اســت. 
در انتخابات مجلس یازدهم، محمدباقر 
قالیباف توانسته بود با کسب ۱ میلیون 
و ۲۶۵ هــزار و ۲۸۷ رأی، جایگاه اول را 
به خود اختصاص دهد. اما در انتخابات 
فعلــی، محمــود نبویــان، عضو جبهه 
پایداری توانسته است به عنوان نفر اول 

تهران ۵۴۵۸۰۵ رأی را کسب کند.
یکی از اتفاقات دیگر در انتخابات فعلی 
حذف یاران همیشگی قالیباف از گردونه 
ورود به مجلس شــورای اسامی است. 
چهره هایی از جمله احدیان، نگاهداری، 
رسولی، اعطایی، شــریفیان و آجرلو را 
می توان به عنوان مثال هایی برای همین 
اتفاق مورد توجه قرار داد. سید محمود 
نبویان، حمید رسایی، امیرحسین ثابتی 
منفرد و محمدباقر قالیباف به ترتیب ۴ 
نفر اول فهرست راه یافتگان به انتخابات 
هستند، اما برای تعیین همه نمایندگانی 
که بــه مجلس وارد می شــوند، به رای 

گیری دیگری نیاز است.
بــا توجه به این که فهرســت صدای 
ملت که با هدف ســاماندهی چهره های 
میانه رو، اصاح طلب و اصولگرا تشکیل 
شــده بود، عما کامیابــی خاصی پیدا 
نکرده و سرلیســت این فهرست؛ علی 
مطهری نیز حتــی در دور دوم رقابت ها 
حاضر نخواهد بود، اکنون چشــم ها به 
ترکیب جدید و نســبتا شــکل گرفته 
مجلس شورای اســامی معطوف شده 
است و پرسش هایی نیز مطرح است، از 
جمله این کــه از این پس و با پررنگ تر 
شدن اختافات بین برخی جریان های 
اصولگرایی، شــاهد چــه تغییراتی در 
مجلس شورای اســامی خواهیم بود و 
آیا محمدباقر قالیباف بار دیگر به ریاست 
مجلس شورای اسامی خواهد رسید یا 
خیر؟ منصور حقیقت پور، فعال سیاسی 
اصولگرا و محمد صادق کوشکی، استاد 
دانشگاه تهران و فعال سیاسی اصولگرا 

در گفتگو با فرارو به این پرسش ها پاسخ 
داده اند:

خالص ساز ها از قالیباف هم 
عبور کرده اند

 منصور حقیقت پور به فرارو گفت: 
»به نظر من خالص ساز ها پیروز شده اند 
و اراده خــود را بر بقیه تحمیل خواهند 
کرد. آقای حداد عادل باید از این وضعیت 
درســی بگیرد. خالص ســاز ها از آقای 
قالیباف هم عبور کرده اند. نه فقط برای 
این مقطع زمانی، بلکه برای سال ۱۴۰۴ 
نیز، قالیباف کنار گذاشــته شده است. 
بــا این اعداد و ارقامــی که در انتخابات 
ثبت شــده، آقای قالیباف بــه راحتی 
نمی تواند به ریاســت مجلس شــورای 
اســامی برســد. ائتاف آقای قالیباف 
هم نتوانســت در برابر رسایی و نبویان 
و یارانشــان دوام بیاورد و یاران قالیباف، 
در حد انگشت شمار کامیاب شدند. همه 
این ها نشان می دهد که نسخه جدیدی از 
جریان خالص سازی را به ریاست آقایان 
نبویان و رسایی و امثالهم خواهیم دید. 
نقش عینی جریان خالص ساز بر عهده 
این افراد است، اما نمی توانیم بگوییم که 
لیدر های اصلی جریان خالص ســاز این 
افراد هستند. برخی از لیدر ها در صحنه 
نیســتند و بیرون از صحنه ایفای نقش 
می کنند. لیدر هایی مثل آقای آقاتهرانی 
داخــل صحنه ایفای نقش می کنند و از 
ســوی دیگر نیز برخی خارج از صحنه 

مجلس، مدعی هستند.«

وی افزود: »افرادی که قید بســیاری 
از موضوعــات را زده انــد و چنارشــان 
هم خشــک شــد و پاجوش ها آمدند و 
چنارشان را خفه کردند، لابد پیش بینی 
بقیه ماجرا هــا را هم کرده بودند. آقایان 
رسایی، نبویان و آقاتهرانی، برای ریاست 
مجلس خیز برداشته اند و بعید نیست 
یکی از آن ها به عنــوان رئیس مجلس 

انتخاب شود.«
با هوشمندی مردم، نمایندگانی 

که لایق نبودند رای نیاوردند
 محمدصادق کوشــکی بــه فرارو 
گفت: »به نظر مــن در بین منتخبین 
انتخابات یازدهم اسفند امسال در تهران، 
دخالت و هوشــمندی مردم نسبت به 
دوره های قبل، تبلور بیشــتری دارد. در 
دوره قبل، شاهد بودیم که در اسفندماه 
۱۳۹۸ مردم به شکل لیست محور رای 
دادند و این رای دادن لیســتی، موجب 
شــد افرادی به عنــوان نماینده تهران 

وارد مجلس شــوند که بــه هیچ عنوان 
این توانایی، شانیت و لیاقت را نداشتند. 
بــه هر حال به دلایلی مــردم تهران در 
آن دوره به این فهرســت اعتماد کردند 
و رای دادند و نتیجه این شــد که شاید 
ضعیف ترین نمایندگان تهران در تاریخ 
مجلس شــورای اســامی وارد مجلس 
شــدند که اغلب افراد آن فهرســت، به 
عنوان افرادی لایــق و کارامد برای این 
منصب )نمایندگی مردم تهران( نبودند. 
اما در ایــن دوره، میبنیم که مردم یک 
تابوی غلط را شکستند و زیر پا گذاشتند.

درواقــع تصمیم گرفتند خودشــان 
انتخاب کننــد و تابع هیچ فهرســتی 
نباشند و به هیچ فهرستی اعتماد نکنند 
و واقعا هم چنین شــد. ما در این دوره 
شاهد »هوشــمندی« خاصی از سوی 
رای دهندگان تهرانــی بودیم. تعدادی 
از نمایندگانــی که در طــول دوره های 
گذشــته، چندین بار وارد مجلس شده 
بودند و به هیچ عنوان لیاقت این جایگاه 
را نداشتند، با این که در فهرست ها بودند، 

رای نیاوردند.«
وی افزود: »مردم دقیقا همان هایی را 
که باید حذف می کردند، حذف کردند و 
از سوی دیگر با نگاهی به نوع رای دادن 
افــراد، می توان تا حــدودی، ماحظات 
مردم را نیز مشاهده کرد. به همین خاطر 
این دوره را می توان هوشــمندانه ترین 
دوره انتخابــات، لااقل در بین دوره های 
اخیر دید. مردم دقیقا انتخاب و ســلیقه 
خود را فارغ از هر فهرســت و جریان و 
جناح و لیستی به نمایش گذاشتند و این 
رفتار، قابل تحسین است. اما این که این 
افرادی که وارد مجلس شده اند )به ویژه 
نمایندگان تهران( بتوانند وظایف خود را 
دقیق انجام دهند یا خیر، بحثی اســت 
که به شخصیت افراد بر می گردد. مردم 
تاش کردند در سبد نامزد های موجود، 
انتخاب های دقیقی داشته باشند، اما این 
که افرادی که موفق شده اند رای بیاورند، 
تا چــه حد به تعهدات خــود پایبندی 
خواهند داشت و قادر به ایفای نقش خود 
هستند، را باید صبر کنیم و در مجلس 

دوازدهم ببینیم.«
این استاد دانشــگاه گفت: »مهم این 
است که مجلس وظایف قانونی خود را 
در حوزه نظــارت بر قوه مجریه و بحث 
تصویب قوانین دقیقا طبق قانون انجام 
دهد. ما هیچ تعاملی، غیر از تعامل قانونی 
را نباید دنبال کنیم. این که مجلس وارد 
نوعــی تعامل با دولت شــود که جنبه 

نظارتی آن را تضعیف کند، غلط اســت. 
مجلــس وظیفه دارد به عنــوان وکیل 
مردم بــر دولت نظارت کند و اگر دولت 
در جایی در انجام وظایف خود کوتاهی 
می کند، مجلس باید وارد برخورد قانونی 
شود. ما هیچ تعاملی به جز تعامل قانونی 
را از دولــت و مجلس انتظار نداریم. این 
که بگوییم مجلس با دولت همسو است 
و به همین خاطر چشــم های خود را بر 
کوتاهی هــای دولت ببنــدد، تخلف از 
قانــون، غلط و به ضرر مردم اســت، به 
همین دلیل است که می گویم مجلس 
به عنوان وکیل مردم، باید وظایف خود 
را در بعــد نظارتی بــر دولت و در حوزه 
تصویب لوایح و طرح ها به شکلی انجام 
دهد کــه بتوانیم با خط کــش قانون، 
عملکرد مجلس دوازدهم را اندازه بگیریم 
و بگوییم مجلس در انجام وظایف قانونی 

خود سربلند است.«
وی افــزود: »بســیاری از نمایندگان 
مجلس یازدهم از نحوه ریاســت آقای 
قالیبــاف راضــی نبودند و به اشــکال 
مختلفی، این عدم رضایت قابل مشاهده 
بود. مسائلی در مجلس رخ می داد؛ مثل 
بایی که به ســر لایحه عفاف و حجاب 
آمد کــه مــا در تاریخ بعــد از انقاب 
چنیین رخداد عجیبی را شاهد نبودیم 
و اصا مشــخص نشد که سرنوشت این 
لایحه به کجا رسید. به حدی درباره این 
لایحه، شک و تردید و ابهام و حرف های 
متناقض مطرح شد که همه گیج شدند 
و مشخص نشــد بالاخره این لایحه را، 
که رد می کرد، کمیســیون قضایی رد 
می کرد؟ پس ایرادات شورای نگهبان چه 
بود؟ به هر حال ریاســت آقای قالیباف، 
ریاستی نبود که در شرایط فعلی و مقطع 
زمانی حال، موجب اعتای مجلس شده 
باشــد، بلکه گاهی اوقات حتی مانع از 
انجام وظایف قانونی نمایندگان می شد، 
یعنی دقیقا آقای قالیباف و دوستانشان 
مانع می شــدند که نمایندگان وظایف 
قانونی خــود را انجام دهند. برای نمونه 
می توانم تاشــی را که برای استیضاح 
آقای روحانی انجام شد و متاسفانه آقای 
قالیباف و دوستانشــان جلوی این روند 
را گرفتند، مثــال بزنم. به همین خاطر 
شاید مجلس بعدی به این نتیجه برسد 
که در ریاست مجلس تجدید نظر کند. 
به هر حال همه چیز به خواســت و نظر 
نمایندگان بســتگی دارد. تا قبل از روز 
انتخاب رئیس بعدی مجلس، هر نظری 

که ارائه شود، ارزش علمی ندارد.«

»قالیباف« رئیس می ماند؟
رهبر انقلاب: حضور مردم در انتخابات 

جهاد بود
رهبر انقاب اسامی با اشاره به 
وقوع سیل در بخش های جنوبی 
اســتان سیســتان و بلوچستان 
و  کمک هــا  کردنــد:  تاکیــد 
امدادهایی که از طرف بخش های 
دولتی و غیردولتی در حال انجام 

است، ادامه پیدا کند.
حضرت آیت الله خامنه ای رهبر 

معظم انقاب اســامی صبح روزگذشته بعد از کاشت ۳ اصله درخت 
که همزمان با روز درختکاری انجام شــد، از حضور ملت ایران در پای 
صندوق های رأی در ۱۱ اسفند تشکر کردند و گفتند: حضور ملت ایران 

در انتخابات انجام وظیفه اجتماعی و تمدنی و یک جهاد بود.
رهبر انقاب اسامی افزودند: دشمنان حدود یکسال با تبلیغات خود 
تاش کردند تا مردم را از حضور در انتخابات منصرف کنند و انتخابات از 
رونق بیفتد اما مردم با حرکت بزرگ و حماسه آمیز خود در ۱۱ اسفند، 
به مواجهه با تاش دشمنان رفتند، بنابراین این حرکت یک جهاد بود.

حضرت آیت الله خامنه ای از دست اندرکاران انتخابات اعم از مسئولین 
برگزاری، تبلیغات و حفظ امنیت نیز تشکر و قدردانی کردند.

رهبر انقاب اسامی همچنین با اشاره به وقوع سیل در بخش های 
جنوبی استان سیستان و بلوچستان و خسارت های وارد شده به مردم 
تاکید کردند: کمک ها و امدادهایی که از طرف بخش های دولتی و غیر 
دولتی در حال انجام است، باید ادامه پیدا کند و کسانی هم که توانایی 

ورود به امداد و کمک را دارند، برای کمک رسانی وارد شوند.
حضرت آیت الله خامنه ای در سخنان خود با اشاره به روز درختکاری، 
کاشت درخت را یک سرمایه گذاری باصرفه و پرسود خواندند و افزودند: 
درخت دارای ثمرات زیادی همچون افزایش اکســیژن هوا و مقابله با 
آلاینده ها اســت، بنابراین یک سرمایه گذاری پرسود است به خصوص 
در شــرایط زندگی ماشینی امروز که متاسفانه آلاینده ها افزایش پیدا 

کرده اند.
ایشان اهتمام اسام را بر ارتباط انسان با طبیعت و همچنین مراقبت 
از طبیعت یادآور شدند و با اشاره به غرس سه اصله درخت برای نشان 
دادن اهتمام بیشتر به درختکاری، از جمله کاشت یک درخت زیتون 
گفتند: برای اعام همبســتگی و همدلی با مردم مظلوم و البته بسیار 
مقاوم فلسطین، یکی از درخت هایی که امروز کاشته شد، درخت زیتون 
بود و این اقدام نمادین در واقع برای ابراز سام به آنها بود و اینکه بگوییم 

همواره حتی در کاشت درخت نیز به یاد مردم فلسطین هستیم.
رهبر انقاب اسامی عاوه برکاشت نهال زیتون، یک اصله نهال »سرو 
لاوســون« و یک اصله نهال »انَجیلی« را که در داخل تولید شده اند، 
غرس کردند. درخت َ»انجیلی«، یک درخت بومی جنگل های مازندران 
است که عاوه بر استفاده از چوب سخت آن در مصارف مختلف، ریشه 

و برگ های آن نیز استفاده دارویی دارند.

رسایی: نمی گذاریم کیف کش ها رشد 
کنند

»امیــدوارم در دوره هــای بعد 
شاهد باشیم تا کســانی نتوانند 
با روابط فامیلی و نزدیک شــدن 
بــه چهره هــا و شــخصیت ها و 
کیف کشی بدون اینکه صاحیت 
لازم را داشــته باشند در عرصه 

سیاست رشد کنند.«
حمید رسایی نفر دوم انتخابات 

مجلس در تهران در اظهاراتی گفت: از مردم تشکر ویژه دارم که فریب 
بازی های جریانات سیاســی را نخوردند و فریب شعار وحدت و لیست 
واحد و اینکه لولویی هســت و همه ما را می خورد، نخوردند و انتخاب 

آگاهانه داشتند.
به گزارش اعتمادآناین، وی در ادامه افزود: امیدوارم در دوره های بعد 
شاهد باشیم تا کسانی نتوانند با روابط فامیلی و نزدیک شدن به چهره ها 
و شخصیت ها و کیف کشی بدون اینکه صاحیت لازم را داشته باشند 
در عرصه سیاست رشد کنند. مردم خواستار این هستند که در مجلس 
آینده شــعار مبارزه با فقر و تبعیض را در مصوبات و در مشی زندگی 
شــخصی و سیاسی خودمان اعام کنیم. ما چگونه می توانیم به مردم 
تضمین دهیم این تغییر و تحول مورد نظرشان را در مجلس دوازدهم 
محقق کنیم؟ تغییر هیئت رییسه مجلس و کمیسیون های مجلس و 

مراکز اصلی مجلس، مردم باید شاهد تغییر و تحول جدی باشند.
کسانیکه ۴ سال قبل منتخب اول مردم تهران بودند در این انتخابات 
دو سوم آرایشان کاهش پیدا کرد و این کاهش دوسومی منتخب اول 

مجلس یازدهم در این مجلس پیام دارد.
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حقیقت پور: خالص ساز ها از آقای قالیباف هم عبور کرده اند. نه 
فقط برای این مقطع زمانی، بلکه برای سال ۱۴۰۴ نیز، قالیباف 

کنار گذاشته شده است

,,

کوشکی: بسیاری از نمایندگان مجلس یازدهم از نحوه ریاست 
آقای قالیباف راضی نبودند و به اشکال مختلفی، این عدم رضایت 

قابل مشاهده بود

,,



3
چهار شنبه 16 اسفند 1402/  سال هفتم /  شماره 1721

Vol.3.No.1721 /  March 06.2024

www.sobhe-emrooz.ir
sobhe.emrooz.news@gmail.com

فراتر از سر و صدا:

بحث های ناتو، گذشته و حال

علی رضوانپور

آخرین اظهارات ترامپ رئیس جمهور سابق 
آمریکا در انتقــاد از ناتو و واکنش رســانه ای 
متعاقب آن، این واقعیت را روشــن  می سازد 
که آمریکایی ها مدت ها اســت نظرات مخالفی 
در مــورد رابطه ایالات متحــده با امنیت اروپا 
دارند. همانطور که اغلب در طول دوره ریاست 
جمهــوری دونالد ترامپ اتفــاق افتاد، گرمای 
تشدید لفاظی ها از ســوی ترامپ و مخالفان 
او، توجه را از بحث های اساســی تر سیاست 

خارجی منحرف کرده است. 
امروز، روابط امنیتی ایــالات متحده و اروپا 
هرگز مقدس تر از این نبوده است، حداقل در 

چشم نهادهای امنیت ملی و متحدان آنها در 
جریانهای اصلی مطبوعات و رســانه ها. با این 
حال، از نظر تاریخی، دامنــه بحث و انتقاد از 
ایــن پیمان بــه ظاهر مقدس بســیار بازتر از 
نوستالژی یا تفسیرهای مدرن است. در طول 
دوران حضور آمریــکا در ناتو، نخبگان امنیت 
ملی کشــور، اعضای کنگره، مفسران و حتی 
روســای جمهور نیز، همگی خطوط تعهد به 
این ســازمان و اعضای آن را به چالش کشیده 
اند. این موضوع همچنین زمانی که کشورهای 
غربــی با ارتش بزرگ تر شــوروی که در اوایل 
سالهای جنگ ســرد در اعماق اروپای مرکزی 

مستقر شده بود، تکرار شد.
در اوایل جنگ سرد، ماهیت حضور آمریکا در 

ناتو و تعهد آن به ماندن در اروپا با یک حضور 
دائمی، حتی از ســوی مقامــات آمریکایی در 
مناصب قــدرت، غیرقابل تردید نبود. در واقع، 
معماران جنگ سرد آمریکایی، حضور نظامی 
آمریــکا در اروپــا را به عنــوان اقدامی موقت 
به منظــور حمایت از متحدانی کــه هنوز از 
زخم های جنگ جهانی دوم التیام نیافته بودند، 
لازم می دانســتند. در اظهارات اعضای کنگره 
در مورد تصویب معاهده ناتو، سناتور بورک بی 
هیکنلوپــر )از ایالت آیووا( به وزیر امور خارجه 
دین آچسون گفت آیا فکر می کند این معاهده 
به این معناســت که ایالات متحــده »تعداد 
قابل توجهــی از نیروها را در آنجا باقی خواهد 
گذاشت«.آچسون خشمگین پاسخ داد: »پاسخ 
به این سوال، سناتور، یک »نه« واضح و مطلق 
اســت.« حتی در شــرایطی که تضمین های 
آچســون به کنگره توخالی بود، اولین فرمانده 
ناتو، ژنرال دوایــت دی. آیزنهاور، در حالی که 
از مکانیســم های قانونی امنیــت جمعی ناتو 
حمایت می کرد، معتقد بود که حضور نظامی 
آمریکا و کمک های مادی این کشور به ائتاف 
ناتو موقتی اســت. آیزنهاور هشدار داد که اگر 
طی ۱۰ سال تمام نیروهای آمریکایی مستقر 
در اروپا به این کشور بازگردانده نشوند، کل این 

پروژه شکست خواهد خورد.
امــروزه در کنگره آمریکا، گســتره دخالت 
نظامــی آمریکا برای جناح راســت جمهوری 

خواه موضوعی دائمی باقی مانده اســت. افسر 
بازنشسته ارتش آمریکا بونر فلرز، در یک مجله 
به موضع مورد توافق گسترده مخالفان حضور 
نظامی آمریکا در اروپا اشاراتی داشته است. در 
حالی که فلرز معتقد بــود پیمان ناتو »ارزش 
روانی عظیمــی« دارد، زیرا بــه عنوان »نماد 
اتحاد« و بازدارندگی عمل می کند، اما فکر نمی 
کرد که این امر بــه یک حضور نظامی عظیم 
و دائمی آمریکا در اروپای غربی تبدیل شــود. 
توجه به این نکته مهم است که فلرز به سختی 
دوستدار صلح بود. او یک ضد کمونیست متعهد 
بود که از اتحاد جماهیر شوروی متنفر بود و از 
یک بازدارندگی هسته ای ارزان قیمت، یعنی 
Fortress America ۲.۰ حمایــت مــی 
کرد. با این حال، او، مانند بســیاری از اعضای 
راســت جمهوری خواه، اجازه نــداد که ایده 
های ایدئولوژیک آنها بــه طور خودکار تمایل 
به تعهدات امنیتی بی پایان را به اروپای غربی 

دیکته کنند.
در دهه های پایانی جنگ ســرد، مخالفت با 
حضور نظامی آمریــکا در اروپای غربی و ادامه 
کمک های نظامــی عمدتاً از جناح چپ حزب 
دموکرات سرچشــمه می گرفت، زیرا نســل 
جدیــدی از دموکرات ها تاش کردند ارتش را 
مهار کنند. با در نظر گزفتن مخارج و تعهدات 
در کنگره، دموکرات ها تاش کردند تا در سال 
۱۹۸۸ در مجلس نمایندگان آمریکا و در سال 

۱۹۹۰ در سنا، سطح نیروهای نظامی آمریکایی 
را در اروپا کاهش دهند.

با فروپاشــی دیــوار برلین و ســقوط اتحاد 
جماهیر شــوروی، اعتراضات مخالفت با حفظ 
وضع موجــود، به دلیل پیوســتن بدنه ای از 
جمهوری خواهان محافظــه کار به دموکرات 
هــای مترقــی در مخالفت با گســترش ناتو، 
ابتدا در ســال ۱۹۹۴ و سپس در سال ۱۹۹۹، 
بیشتر شد. در حالی که ایالات متحده حضور 
نظامی قابل توجهی را در اروپا حفظ کرده بود، 
مخالفت با پارادایم های قدیمی جنگ ســرد 

همچنان باقی مانده بود.
حتی در اواخر نوامبر ۲۰۱۶، پرزیدنت اوباما 
احساسات دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب 
آن زمان را منعکــس کرد و گفت: »اگر یونان 
بتوانــد به این تعهد ناتو عمل کند ) اختصاص 
دو درصد از بودجــه تولید ناخالص داخلی به 
هزینه های نظامــی ( همه متحدان ما در ناتو 
باید بتوانند این کار را انجام دهند«. این شور و 
اشتیاق ، مانند اغلب اوقات، بحث های تاریخی 
پیرامون تعهدات سیاســت خارجی آمریکا را 

کاماً نادیده گرفته است.
اگر آمریکایی های گذشته و حال، از روسای 
جمهور به پایین،  توانســتند خطوط تعهدات 
امنیتی آمریکا را زیر سوال ببرند و این کار را 
در زمان های خطرناک تری انجام دادند، پس 

ما نیز باید این کار را انجام دهیم.
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طوفان رمضان« در راه است؟!

کارشکنی تل آویو
حسین فاطمی

به دنبال مذاکــرات پاریــس و در حالی که 
قاهره دیروز در تــدارک میزبانی از هیأت های 
اســرائیل و حماس برای مذاکــرات بود، طرف 
صهیونیستی دست به کار شکنی زد و مذاکرات 
بر هم خورد. به گزارش خبرگزاری رویترز، رسانه 
های اســرائیلی اعام کردند، هیاتی که قرار بود 
از سرزمین های اشغالی راهی قاهره شود، اعام 
کرده است: »تا زمانی که اسامی اسرای اسرائیلی 
که هنوز زنده هستند را دریافت نکند، حاضر به 
ورود به قاهره نخواهد بود. این در حالی اســت 
که  روی دو محور اصلی گفت و گوها دست برتر 
را گرفته بود که نخســتین آن، به تعیین سقف 
زمانی و دومین مورد به ارائه اطاعات اســرای 

صهیونیست باز می گشت.
در خصوص تعیین بازه زمانی، منابع رهبری 
در حمــاس تأکیــد کردنــد که ایــن جنبش 
»امیتازدهــی« ای کــه دولت امریــکا و رژیم 
صهیونیســتی به دنبال تحمیل آن بر مقاومت 
در جریان مذاکرات غیرمستقیم هستند، نخواهد 
داشت. همچنین تأکید شده که »آغاز ماه رمضان 
که از حدود ۱۱ مارس آغاز می شود، سقف مورد 
توافق جناح های مقاومت بــرای ادامه مذاکرات 
اســت.«به گفته این منابع، مسیر مذاکراتی که 
توسط نتانیاهو برای کاهش فشار بر ائتاف خود 
و روحیه دادن به کابینه اش به واسطه سوء استفاده 
از جان فلســطینیان مهندسی شــده، توسط 
حماس ادامه پیدا نمی کند. این منبع افزود، »این 
مقاومت است که اعام می کند ادامه حضورش 
در روند مذاکرات غیرمستقیم منوط به احساس 
جدیت و آمادگی برای رسیدن به خواسته هایش 
است.« این منبع ادامه داد: به میانجی ها اطاع 
داده می شود که این دور مذاکره ای که در قاهره 
برگزار می شود، آخرین فرصت قبل از ماه رمضان 
است، یا توافقی حاصل می شود یا این در بسته 
شده و همه بویژه با تشدید وضعیت در قدس و 
کرانه باختری با سرنوشت خود روبه رو می شوند.

این در حالی است که به گفته »هانی الدالی« 
کارشناس مسائل مقاومت فلسطین نشانه های 

بسیاری وجود دارد که نشان می دهد ماه رمضان 
تهدید و خطری جدی از سوی کرانه باختری و 
اراضی اشغالی سال ۱۹۴۸ اولاً و بویژه برای رژیم 
صهیونیســتی و ثانیاً برای امریکا و منافعش در 
منطقه ایجاد خواهد کرد، همچنین نشانه هایی 
دال بر تحــرک ملت های غربی علیه آن و علیه 
کشــورهایی که در این جنگ شــرکت دارند، 
وجود دارد. در همین ارتباط دیروز نیز گروه های 
فلسطینی به صورت منســجم خواستار بسیج 
ضدصهیونیستی جهانی در ماه مبارک رمضان 
برای تحریم این رژیم و افزایش فشار بر آن جهت 
توقف نسل کشــی در غزه تحت عنوان »طوفان 

رمضان« شدند.
جدیت حماس در مذاکرات

پیرامون ارائه اطاعات اسرای صهیونیست هم 
یکی از رهبران حماس به العربی الجدید گفت: 
»حماس و مقاومــت هیچ جزئیات یا اطاعاتی 
در مورد اسیران خود بدون اینکه هزینه زیادی 
برای کاهش درد و رنج مردم غزه پرداخته شده 
و آتش بس جامــع و فراگیر برقرار شــود، ارائه 
نمی کننــد.« این منبع توضیــح داد: »آنچه در 
مورد شــرط تل آویو برای دریافت لیست اسامی 
اســیران زنده به منظور از ســرگیری مذاکرات 
آتش بس مطرح می شود، نمی تواند نشان دهنده 
فشار بر مقاومت باشد.« وی گفت: »هر چیزی در 
روند مذاکرات باید بهایی داشته باشد و مطالبات 
روشنی از سوی جنبش وجود دارد که اشغالگران 
باید برای آزادی اسیران خود و نجات آنهایی که 

در قید حیات هستند، آن را اجرا کنند.«
روز گذشــته گزارش های عبری نیز حاکی از 
آن بودند که دولت )بنیامین( نتانیاهو به مصر و 
قطــر اطاع داد، دور جدیدی از مذاکرات درباره 
توافق آزادی اسیران را تا زمانی که حماس لیست 
اســرای نزد خود را که هنوز زنده هستند، ارائه 
ندهد، برگزار نخواهد کرد. این در حالی اســت 
کــه یک منبع مصری گفت: »هیأتی از جنبش 
حمــاس، از جمله خلیل الحیــه، معاون رئیس 
جنبش حماس در غزه و زاهر جبارین، برای ارائه 
پاسخ نهایی جنبش مذکور به چهارچوب پاریس 
۲ وارد قاهره خواهند شــد. همزمان یک هیأت 

امنیتی اسرائیل در قاهره خواهد بود که نیتزان 
آلون مســئول پرونده اسیران در ارتش اشغالگر 
برای بررسی محتوای پاسخ فلسطین در مذاکرات 
شرکت خواهد کرد.« این منبع مصری توضیح 
داد: »هیأت اســرائیلی که به قاهره می آید، پس 
از اطمینان از اینکه پاسخ مقاومت حداقل های 
تعیین شــده توسط دولت اســرائیل را برآورده 
می کند، صاحیت مذاکره را خواهد داشــت.«با 
وجــود آنکه حماس جدیت خــود را درباره دو 
موضوع مطرح شده )تعیین سقف زمانی و ارائه 
اطاعات اسرای صهیونیست( نشان داده اما در 
عین حال یکی از مقامات ارشد حماس هم گفت، 
اگر رژیم صهیونیستی خواسته های فلسطین را در 
مذاکرات جاری بپذیرد، آتش بس در غزه ممکن 
است »طی ۲۴ تا ۴۸ ساعت« آینده برقرار شود. 
به گزارش ایسنا، این مقام حماس به خبرگزاری 
فرانســه گفت: »اگر اســرائیل با خواسته های 
حماس، که شامل بازگشت آوارگان فلسطینی 
به شمال غزه و افزایش کمک های بشردوستانه 
اســت، موافقت کند، راه را برای آتش بس ظرف 

۲۴ تا ۴۸ ساعت آینده هموار خواهد کرد.«
یک مقام ارشــد دولت امریکا اواخر روز شنبه 
مدعی شــد که تل آویو پیشنهاد آتش بس شش 
هفته ای در غزه و آزادی اســیران آسیب پذیر را 
»کم و بیش« پذیرفته و اکنون همه منتظر پاسخ 
حماس هســتند. در حالی که مذاکره کنندگان 
بین المللی برای دستیابی به توافقی قطعی پیش 
از آغاز ماه مبــارک رمضان در ۱۰ مارس تاش 
می کنند، مذاکرات با میانجی های مصری و قطری 
روز یکشــنبه با هیأت حماس انجام می شــود. 
البته یک منبع میدانی در مقاومت فلسطین در 
نوار غزه هم به المیادین گفت: اشغالگران موانع 
زیادی را ایجاد می کنند که مانع از رسیدن به یک 
آتش بس موقت می شود، ولی با وجود این موانع، 
امکان دســتیابی به توافق همچنان امکان پذیر 
است. این منبع میدانی در مقاومت تصریح کرد: 
مهم ترین نقطه اختــاف در مذاکرات آتش بس 
موقت، عقب نشینی نیروهای اسرائیل و بازگشت 
آوارگان به مناطق شمالی و همچنین موضوع رفع 

محاصره شمال نوار غزه است.

منابع مصری: طرف ها با مدت 
آتش بس در غزه و آزادی اسرا 

موافقت کرده اند
در حالی از دیروز یکشنبه مذاکرات در قاهره 
آغاز شده است که پیش تر، منابع مصری گزارش 
دادند طرف ها با مدت آتش بس در غزه و آزادی 
اســرا موافقت کرده اند. به گــزارش خبرگزاری 
رویترز و به نقل از منابع امنیتی مصری، تکمیل 
معامله توافق با عقب نشینی نیروهای اسرائیلی 
از شمال غزه و بازگشت ســاکنان را می طلبد. 
این در حالی است که همچنان اختافات میان 
مســئولان صهیونیســت درباره روند مذاکرات 
درخصوص آتش بس و تبادل اسرا با حماس ادامه 
دارد. همزمان منابع در رهبری مقاومت فلسطین 
پیــش از آغاز مذاکرات دیروز یکشــنبه گفتند 
در این مذاکرات پیشــنهادهای جدیدی برای 
پرکردن شکاف بین حماس و رژیم صهیونیستی 
ارائه خواهد شــد. مصر و قطر در تاش هستند 
رویکردهایــی ارائه دهند، اما بــا لجاجت رژیم 
صهیونیستی روبه رو می شــوند. به گفته منابع 
مذکــور، پیشــرفت جزئی وجــود دارد و رژیم 
صهیونیســتی در موضع خود در مورد بازگشت 

آوارگان و تعداد اسرا انعطاف پذیر شده است.
ایــن منابع گفتنــد رژیم صهیونیســتی با 
بازگرداندن آوارگان فلســطینی موافق اســت 
مشــروط بر اینکه محدود به زنــان، کودکان و 
افراد زیر ۱۸ ســال باشــد اما حمــاس با طرح 
رژیم صهیونیستی درباره نحوه بازگشت آوارگان 

مخالف اســت. منابع مذکور درباره درخواست 
مقاومت مبنی بر عقب نشینی رژیم صهیونیستی 
از نوار غزه، افزودند این رژیم همچنان اصرار دارد 
که در مرحله اول آتش بس در غزه بماند. منابع 
در رهبری مقاومت تأکید کردند توافق آتش بس 
موقت در غزه شــامل ســه مرحله است که هر 
مرحله به  طور جداگانــه مورد بحث قرار خواهد 
گرفــت و مدت زمان آتش بس بیــن ۴۰ تا ۴۵ 
روز اســت. در همین رابطه، یک مقام امریکایی 
امروز گفت پس از اینکه رژیم صهیونیستی تا حد 
زیادی شرایط توافق درباره آتش بس ۶ هفته ای 
در غزه را پذیرفت، اکنون سرنوشــت آتش بس 
پیشــنهادی در غزه به موافقت حماس با آزادی 

»گروه مشخصی از اسیران« بستگی دارد.
این مقام امریکایی که خواســت نامش فاش 
نشود، به خبرنگاران گفت: »توپ اکنون در زمین 
حماس است« و تصریح کرد: »چهارچوب توافق 
موجود است و اسرائیلی ها عماً آن را پذیرفته اند. 
آتش بس شش هفته ای نوار غزه در صورتی که 
حماس با آزادی دســته خاصی از اســرا که در 
معرض خطر هستند، موافقت کند از امروز هم 
قابل اجراست.« این مقام امریکایی گفت در حال 
حاضر مذاکرات برای دستیابی به توافق پیش از 
آغاز ماه مبارک رمضان ادامه دارد. طی هفته های 
اخیر پیشــرفت های زیادی درباره تبادل اسرا و 
آتش بس حاصل شــده است، اما مانند همیشه، 
توافقی وجود نخواهد داشت مگر اینکه همه چیز 

حل شود.
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استقبال از طرح فجرانه کالابرگ الکترونیکی 87 درصدی شد
معاون رفاه و امور اقتصادی وزارت تعاون 
گفت: اســتقبال از طرح فجرانه کالابرگ 
الکترونیکی اکنون به ۸۷ درصد رســیده 
است و تا شارژ اعتبار بعدی این عدد به ۹۲ 

درصد خواهد رسید.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایرنا، علیرضا عسگریان معاون وزیر تعاون 
در حاشیه همایش بنگاه های اقتصادی که 
صبح امروز برگزار شد، در جمع خبرنگاران 
گفت: برای ادامه دادن طرح فجرانه که به 
واسطه آن ۲۲۰ هزار تومان اعتبار تشویقی 
یارانه در حساب مردم شارژ می شود باید تا 

فروردین ماه تصمیم گیری کنیم.
عســگریان با بیان اینکه مشمولان این 
طرح ۶۰ میلیون نفر هستند که در دهک 
درآمــدی یک تا هفت قــرار دارند تاکید 
کرد: تا کنون اســتقبال از طرح فجرانه به 

۸۷ درصد رســیده و تا چند روز دیگر که 
موعد واریز شــارژ جدید است این عدد به 

۹۲ درصد خواهد رسید.
وی افزود: تعداد فروشگاه های متصل به 
این طرح ۲۲۰ هزار فروشگاه است و فعا 
برنامه ای برای افزایش آن نداریم. ۱۳ هزار 
فروشــگاه در این طرح دارای تخلف هایی 
بودنــد که آن ها را از طــرح خارج کردیم 
و آرام آرام با رفــع تخلف ها حدود ۶ هزار 

فروشگاه از این تعداد به طرح بازگشتند.
به گزارش ایرنــا، مرحله جدید و بزرگ 
طرح ملی کالابــرگ الکترونیکی آن را به 
مناســبت پیروزی انقاب اسامی طرح 
»فجرانه« نامیده اند، در راســتای حمایت 
مضاعف از سبد غذایی خانوار یارانه بگیر با 
اولویت خانوار دهک های پایین جامعه از ۱۷ 
بهمن ماه آغاز و تا ۱۷ اردیبهشت ماه سال 

آینده ادامه خواهد داشت.
در این طــرح افــراد مشــمول یارانه 
دهک های یــک تا هفت درآمدی با خرید 
۱۱ قلم کالایی که در سبد کالایی تعریف 
شده اســت، می توانند تا سقف ۲۲۰ هزار 

تومان اعتبار یارانه دریافت کنند.
دریافت این یارانه تشویقی که به صورت 
اعتبار در حساب افراد شارژ می شود، هیچ 
پیش شرطی ندارد. کافی است فرد از اقام 
ســبد کالایی )به ازای هر فرد ۳ لیتر شیر 
کم چرب، پنیر ۴۰۰ گرمی، ماست کم چرب 
دبه ۲.۵ کیلویی، تخم مرغ یک کیلوگرمی، 
گوشــت مرغ یک کیلوگرمی، روغن مایع 
یک بسته ۸۱۰ گرمی، ماکارونی یک بسته 
۷۰۰ گرمی، برنج ۲ کیلو، قند و شکر یک 
کیلوگرم، گوشت نیم کیلوگرم( که تعریف 
شده، خرید کند و مابه التفاوت قیمت روز 

آن با قیمتی که مربوط به سال ۱۴۰۱ است 
به صورت اعتبار مضاعف ۲۲۰ هزار تومانی 

است را دریافت خواهد کرد.
این سبد که تمام اقام ضروری را دارد به 
قیمت ۷۴۳ هزار و ۷۵۰ تومان در دسترس 
است و افراد می توانند آن را به قیمت حدود 

۵۲۰ هزار تومان خریداری کنند.

طرح مقابله با قاچاق پوشاک متوقف 
شد

عضو هیئــت مدیره اتحادیه 
تولیــد و صادرات پوشــاک از 
توقــف طرح مقابلــه با قاچاق 
پوشاک در ســطح عرضه خبر 

داد.
»صبح  روزنامه  گــزارش  به 
امروز« و به نقل از ایسنا؛ مجید 
طرح  کــرد:  اظهار  افتخــاری 

مقابله با قاچاق پوشــاک در سطح عرضه فقط دو هفته به صورت 
مقطعی انجام شــد و در نهایت با فشارهای برخی از اتحادیه ها در 

آستانه شب عید متوقف شد.
وی بــا بیان اینکه صنعت پوشــاک رها شــده و این صنعت با 
همه ظرفیت در اختیار افرادی قرار گرفته که توانایی و شــناخت 
درســت ندارند، تصریح کرد: در حال حاضر شاهد هستیم ترک ها 
برنامه ریزی شده و منســجم در حال ورود به بازار ایران هستند. 
در شــرایطی که واردات ممنوع اســت برخــی از برندهای ترک 
فروشــگاه های وســیع در کشــور گرفته اند. اینکه چگونه مجوز 
گرفته انــد بحث پیچیده ای اســت اما معمولا ادعــا می کنند که 

کالای خود را در ایران تولید می کنند.
افتخاری ادامه داد: اخیراً یک پلتفرم ترکیه ای ادعا کرده بود که 
یک میلیارد دلار در بازار ایران فروش داشــته و بررســی ها نشان 
می دهد که این پلتفرم اینماد و مجوزهای فعالیت رسمی در داخل 
کشور را هم دارد و با درگاه بانکی رسمی فعالیت غیرقانونی قاچاق 
داشــته است. در نهایت هم  به خاطر مسئله عفاف و حجاب با این 
پلتفرم برخورد شــد و نه به دلایل اقتصادی. البته این پلتفرم فقط 
چند روز مســدود بوده و در حال حاضر باز شده و دوباره مشغول 

فعالیت است.
گفتنی اســت؛ هفته دوم بهمن ماه عضو هیئت مدیره اتحادیه 
تولیــد و صادرات پوشــاک گفته بود که طــرح مقابله با قاچاق 
پوشــاک در ســطح عرضه بعد از چهار ســال توقف از ۳۰ دی 
ماه آغاز شــده، اما برخی تشــکل ها که برخــی از اعضای آنها 
فروشــنده قاچاق هســتند تحت این عنوان که مارک ایرانی در 
بازار نیســت یا اینکه امنیت بهم می ریزد به دنبال توقف اجرای 

هستند. طرح 

نسخه عجیب دولت برای پایین آوردن 
رقم سبد معیشت کارگران

کمیته  ســاعته  چند  جلسه 
مــزد در حالــی روز گذشــته 
برگــزار شــد کــه نمایندگان 
کارگــری اعتقاد دارند ســبد 
غذایــی جدیدی کــه در این 
جلسه ارائه شــد، از نظر آن ها 

اصا قابل قبول نبوده است.
روزنامــه  گــزارش  بــه 
»صبــح امروز« و بــه نقل از 

خبرآناین، در جلســه کمیته مزد که روز گذشــته برگزار شد، 
بنا به گفتــه نماینده کارگری در شــورای عالی کار، دو معاون 
وزیر کار، کارشناســان جبران خدمت، کارشناسان معاونت رفاه، 
کارشناسان مرکز آمار، کارشناسان انســتیتو تغذیه، نمایندگان 
کارگری، نماینــدگان کارفرمایی، وزارت صمت و اقتصاد حضور 

داشتند.
محســن باقری در گفت وگو با خبرگزاری خبرآناین درباره این 
جلسه گفت: در این نشست، گزارشی توسط معاون اقتصادی وزیر 
کار درباره خط فقر و ســبد پیشنهادی براساس قیمت های تنظیم 
بازار و خط فقر ارائه شــد. معــاون رفاه وزارت کار نیــز درباره با 
خدمات دولت به دهک اول تا هفتم و ارائه ی کالابرگ الکترونیکی 

گزارشی ارائه داد.
وی در پاســخ به این پرسش خبرآناین که آیا در این جلسه به 
رقمی درباره ســبد معیشت کارگران اشاره شد؟ عنوان کرد: خیر، 
درباره هیچ رقمی درباره ســبد معیشت صحبت شد و فقط درباره 

سبد جدید غذایی صحبت شد.
نماینده کارگران در شــورای عالی کار با اشــاره به اینکه ســبد 
غذایی قبلی مربوط به ســال ۹۲ بود، تصریح کرد: وزارت بهداشت 
ســبد جدید غذایی ارائه داده که این موضوع برای گروه کارگری 
قابل پذیرش نبود؛ چراکه کالری برخی مواد غذایی مثل نان کاهش 

پیدا کرده است. 

دستمزد ۱4۰3 کارگران با سبد معیشتی 25 میلیون تومانی محاسبه می شود؟خبر

افزایش حقوق کارگران هرگز بر اساس تورم نبوده است
رئیــس اتحادیه کارگران قــراردادی و 
پیمانی گفت: سال گذشته سبد معیشتی 
که در شــورای عالی کار بــه اتفاق نظر 
همگان تعیین شد، در حدود ۱۷ میلیون 
تومــان بود، اما همان نیــز به عنوان رقم 
افزایش حقوق پذیرفته نشــد؛ امسال با 
تحقیقاتی که نمایندگان کارگری داشته 
اند و رصد بازار حدود سبد معیشت خانوار 
۴ نفره در کان شــهر تهران در محدوده 

۲۵ میلیون تومان پیش بینی می شود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از اقتصــاد۲۴؛ طبق آخرین اخبار، 
جلســه شــورای عالی کار برای تعیین 
دستمزد کارگران در سال ۱۴۰۳، عصر 
سه شــنبه ۱۵ اسفند ماه برگزار خواهد 
شد. پیش تر داوود منظور رئیس سازمان 
برنامــه و بودجه نیز گفــت که تعیین 
دستمزد کارگران بر اســاس نرخ تورم 

سال ۱۴۰۳ خواهد بود.
در ایــن خصوص فتح الله بیات رئیس 
اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی به 
اقتصاد ۲۴ گفت: اســاس صحبت آقای 
منظور را به فــال نیک باید گرفت، چرا 
که دستمزد ســال ۱۴۰۳ باید به اندازه 
تورم همان ســال تعیین شود، اما طبق 
تجربه ۲۵ ســاله بنــده، تاکنون پیش 

نیامده است که تورم منفی شود.
پیش بینی تورم سرگردانی 

برای سال آینده
وی ادامه داد: ســال آینــده عاوه بر 
تورم ثابتی که حدود ۲۵ درصد اســت، 
تورم سرگردانی نیز داریم که نوسان نرخ 
ارز تغییر می کنــد. از این رو تورم قطعا 
افزایشی است. اگر فرمایش آقای منظور 
در همین راســتا اســت، قطعا مثبت و 
درســت اســت؛ اما اگر تصور این است 
که تورم را به سوی کاهش می بریم باید 

گفت که فکر اشتباهی است.
بیات تاکید کرد: به علت تورم، افزایش 
حقوق کارگران هر سال پیش رسیدن به 
فصل تابســتان خنثی شده است؛ حتی 
در سالی که ۵۷ درصد افزایش دستمزد 
داشــتیم نیز این اتفاق تکرار شد؛ لذا به 
نظر من اگــر از جهت مثبت به موضوع 
نگاه کنیم. به ما ثابت شــده اســت که 
تورم سال آینده پیش بینی نشده است؛ 
یعنی اگر امســال تــورم ۵۰ درصدی 

داشــته ایم ســال بعد قطعــا این رقم 
متفاوت خواهد بود. شایان ذکر است، بر 
اساس ماده ۴۱ قانون کار نرخ تورمی که 
در اسفند ماه توسط بانک مرکزی اعام 
می شود و همچنین سبد معیشت برای 
خانوار ۳.۳ نفری ماک تعیین حقوق و 

دستمزد است.
افزایش حقوق کارگران هرگز 

بر اساس تورم نبوده
بیــات اظهار کــرد: افزایــش حقوق 
کارگران هرگز بر اســاس تورم نبوده و 
ســبد معیشــت هم اگر به عنوان مثال 
در محــدوده ۱۷ میلیــون تومان بوده 
افزایش حقوق در محدوده  اســت رقم 
۱۳ میلیون تومان تعیین شده است. از 
همین رو لازم است که تعیین دستمزد 
امســال عــاوه بر تــورم ســال، عقب 
افتادگی ســال های گذشته دستمزد را 

نیز در نظر بگیریم.
بیات تصریح کرد: ســال گذشته سبد 
معیشــتی که در شــورای عالی کار به 
اتفاق نظر همگان تعیین شد، در حدود 
۱۷ میلیــون تومان بود، امــا همان نیز 

به عنوان رقم افزایــش حقوق پذیرفته 
نشد؛ امسال با تحقیقاتی که نمایندگان 
کارگری داشــته اند و رصد بازار، حدود 
سبد معیشت خانوار ۴ نفره در کانشهر 
تهران در محــدوده ۲۵ میلیون تومان 

پیش بینی می شود.
تاثیر حقوق کارگران بر نرخ 

تورم
وی ادامــه داد: کارفرما ها برای ارعاب 
کارگران مسئله تورم انتظاری با افزایش 
حقوق را مطرح می کنند در صورتی که 
چنین موضوعی صحت ندارد. کارفرما ها 
همواره تاکید می کننــد که اگر حقوق 
را افزایش دهیم کارگاه ها کارگرانشــان 
را اخراج می کنند، امــا این موضوع نیز 
حقیقت ندارد. وزیر نیز قول داده بود که 
اگر تــورم افزایش یافت حقوق کارگران 
دوباره تعدیل می شود، اما چنین اتفاقی 

نیفتاد.
رئیس اتحادیه کارگــران قراردادی و 
پیمانــی اظهار کرد: حقوق و دســتمزد 
کارگران ســالی یکبار افزایش می یابد، 
امــا کارفرمایان پس از هر نوســان نرخ 

ارز در قیمت خدمــات و کالا های خود 
تجدیدنظر می کننــد. از این رو افزایش 
دســتمزد کارگــران هیچ آســیبی به 
کارفرمــا نخواهــد زد. همیــن افزایش 
قیمــت کالا هــا و ثابت مانــدن حقوق 
کارگــران موجب کاهــش قدرت خرید 
کارگران نیز می شود. نباید تعیین حقوق 
و دستمزد جامعه کارگری به شب عید 
کشیده شود و این بی برنامگی است. از 
ابتدای ســال جلسات حقوق و دستمزد 

با بحث مزد منطقه ای به بیراهه رفت.
بیات تصریح کرد: حقوق و دســتمزد 
بایــد با میزان تورم هماهنگ شــود؛ به 
عنوان مثال ترکیه کشــور همســایه ما 
است که با هر تغییر تورمی نرخ دستمزد 
را نیــز تغییر می دهد. دلیل این موضوع 
این است که با افزایش فاصله نرخ تورم 
و دستمزد و انباشته شدن آن، نارضایتی 
عمومی ایجاد می شــود و همچنین هر 
زمان که برای جبران اقدام کنیم فشــار 
شــدیدی به کارفرما وارد می شود. پس 
بهتر اســت که همین الان این قضیه را 

حل کنیم.
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وعده راه اندازی سامانه ویژه فروش بلیت هواپیما محقق نشد
درحالــی اواخر بهمن امســال وزیر راه 
وعده راه اندازی سامانه ویژه فروش بلیت 
هواپیما طی روزهای آینده را داده بود، با 
گذشــت بیش از دو هفته خبری از این 

سامانه نیست.
به گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 

نقل از تســنیم، مهــرداد بذرپاش وزیر 
راه و شهرســازی اواخر ماه گذشــته با 
تاکید بــر این کــه در پروازهای داخلی 
بایــد قیمت های مصوب رعایت شــود، 
از راه اندازی ســامانه ویژه فروش بلیت 

هواپیما طی روزهای آینده خبر داد.

وی بــا تاکیــد بر این کــه در پروازهای 
داخلی باید قیمت های مصوب توســط 
شــرکت های هواپیمایی رعایت شــود، 
اضافه کــرد: قباً بلیت پروازهای داخلی 
توسط سایت ها و شرکت های هواپیمایی 

عرضه می شد.
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کج سلیقگی در لغو کنسرت؛

قربانی   پای نوازندگان زنِ گروهش ایستاد

کنسرت علیرضا قربانی با آن آثار فاخر 
و مانــدگارش و در میان غفلتی بزرگ 
در اصفهان لغو می شــود، در حالی که 
دو روز بعدش قرار اســت اثری تازه از 
ساسی)صاحب مبتذل ترین آهنگ های 

چند سال گذشته( منتشر شود.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از تسنیم، پاییز امسال خبر آمد که 
کنســرت علیرضا قربانی قرار است در 
اصفهان برگزار شود. مسئولان اصفهانی 
گفته بودند که کنسرت برگزار شود، اما 
نوازندگان زن اجازه حضور روی صحنه 
را ندارند. یعنی علیرضا قربانی با حذف 
نوازندگان زن، می توانست کنسرتش را 
در اصفهان برگــزار کند. قربانی اما نه! 
گفــت و پای نوازنــدگان زنِ گروهش 

ایستاد. در نهایت کنسرت لغو شد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی و معاون 
هنری اش پــای کار آمدند و گفتند که 
وقتی وزارت ارشاد برای کنسرتی مجوز 
صادر می کند، دیگر ارگان ها باید به این 
مجوز احترام بگذارند و اعمال ســلیقه 
شخصی نکنند. دادســتان اصفهان اما 
روی حرفش پافشاری کرد تا پادرمیانیِ 
وزیر و معــاون هنــری اش هم جواب 

ندهد.
حالا کــه در روزهای پایانی زمســتان 
بود کنســرت علیرضا  قرار  هســتیم، 
قربانی در اصفهان برگزار شود. این بار 
هماهنگی ها انجام شده و گویا مشکات 
برطرف شــده بود. شــبِ نخســتین 
اجرا)دیشب ۱۴ اسفند ۱۴۰۲( کنسرت 
لغو شد. تماشاگران به محل اجرا رفتند 
و اعتراض ها بالا گرفت. وزیر فرهنگ و 
معاون هنری اش و دیگران دست به کار 
شــدند اما باز هم جواب نداد تا شــب 
گذشــته، عاقه مندان به هنر، بار دیگر 

سرخورده به خانه هایشان برگردند.
دســتاورد این اتفاق اما چه بود؛ رفتنِ 
خبر لغو کنســرت علیرضــا قربانی در 

اصفهان به صدر اخبار و اعتراض شدیدِ 
مردمی که بلیــت خریــده بودند و... 
رسانه های آن ســوی آب ها، وارد عمل 
شــدند و تا دلشان خواســت تاختند. 
اصل ماجرا باز هم به حضور نوازندگان 
زن روی صحنــه بازمی گــردد؛ اتفاقی 
که کاماً قانونی اســت و در شهرها و 
اســتان های دیگر کشور در حال انجام 
اســت. اما گویــا مســئولان اصفهان 

عاقه ای به انجام این کار ندارند.
علیرضــا قربانــی قرار بود از دیشــب 
را  اجراهایش  اســفند ۱۴۰۲  چهاردم 
در اصفهان به صحنه ببرد و این اجراها 
تا ۲۱ اســفند هم ادامه داشــته باشد. 
نخســتین اجرای این کنســرت ها که 
لغو شــد؛ اما عاقه مندان به موسیقی 
امیدوارند که امشــب کنسرت قربانی 
برگزار شــود تا بلکه دیگر شاهد ایجاد 
این همه هزینه برای کشــور، بر ســرِ 
برگزاری یک کنســرت و حضور بانوان 

روی صحنه به عنوان نوازنده نباشیم.
قانون چه می گوید!

هــر کنســرتی بــرای برگــزاری در 
اســتان های کشــور، باید از اداره کل 
فرهنگ و ارشــاد اســامیِ آن استان 
مجوز بگیرد. کنسرت قربانی هم مانند 
هر اجرای دیگری، بــا ارائه ی جزئیاتِ 
اجرا و البته معرفیِ نوازندگان و عوامل، 
اقدام به اخذ مجوز کرده اســت. اداره 
ارشاد هم با صدور این مجوز مخالفتی 
نداشــته و کار پیش رفته است. بلیت 
فروشــی انجام شــده همه چیز آماده 
برگزاری کنسرت اســت، اما بیانیه ای 
از سوی ســتاد امر به معروف و نهی از 
منکر اصفهان منتشر می شود. بیانیه ای 
مبنی بر عدم برگزاری کنسرت به دلیل 

احتمال مفسده با حضور نوازنده زن!
انتشار همین بیانیه موجب لغو کنسرت 
علیرضا قربانی در شــب گذشــته شد. 
اتفاقی که هزینه های گزافی برای کشور 

دارد و مشخص نیست این هزینه ها را 
چه کسی یا کسانی باید جبران کنند. 
بر کسی پوشیده نیست که ماک قانون 
است، نه بیانیه هایی که حتی محترم و 

دغدغه مند باشند.
این جمات را از زبان حجت الاســام 
اداره  محمد قطبــی مدیرکل ســابق 
ارشاد استان اصفهان بخوانید: »اجرای 
کنســرت با نوازنــدگان زن با رعایت 
شئونات، از نظر قانون جمهوری اسامی 
منعی ندارد. اگر از نظر کسی این قانون 
ایراد دارد باید از مســیر دیوان عدالت 
اداری نســبت به ابطال آن اقدام کند. 
قانون دیوان عدالت ما بســیار شفاف و 
جامع نوشته شده است. هرکس به هر 
قانون یا مجوزی که از ســوری وزارت 
خانــه یا وزرا صــادر می شــود، ایراد 
حقوقی یا شرعی داشته باشد، می تواند 
به راحتــی در دیوان ثبت پرونده انجام 
دهد و دیوان به این مســأله رسیدگی 
می کند. اگر مغابر با قانون باشد، قانون 
یا بخشنامه را ابطال می کند و اگر شبهه 
مغایرت با شرع را داشته باشد از شورای 

نگهبان استعام می کند.«
قطبی این ســخنان را در گفت وگو با 
یکــی از خبرگزاری های کشــور اعام 
کرده است. همین یک پاراگراف نشان 
می دهد کــه راه قانونــیِ مقابله با هر 

اتفاقی وجود دارد. اما...
بیایید چشــم هایمان را ببندیم و تصور 
کنیم که شب گذشته، کنسرت علیرضا 
قربانی براســاس روالــی قانونی روی 
صحنه رفته بود. امروز همه ما داشتیم 
عکس هــای اجرای شــب گذشــته را 
می دیدیم و در کمال آرامش مشــغول 
خواندنِ اخبار و گزارش هایی از اجرای 
شب گذشــته بودیم. تماشــاگران در 
کمال آرامش آمده بودند و اجرایِ فاخرِ 
علیرضا قربانی را دیده بودند و در کمال 
آرامش هم به خانه هایشــان بازگشته 

بودند. این اتفاق اگر رخ می داد، نه تنها 
هزینه ای برای کشور ایجاد نمیشد، بلکه 
یکی از راه های رســانه های معاند برای 
تخریب چهره ی کشور هم مسدود شده 

بود.
افسوس که چنین نشد...

امید که وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی 
امشب با حضور در اصفهان، پای مجوزِ 
این وزارتخانه بایستد و این قائله را ختم 

به خیر کند.
ایستاده در غبار

راستی یادمان باشد که علیرضا قربانی 
چقدر شریف و محجوب است؛ او مردانه 
پایِ بانوانِ نوازنده ی گروهش ایستاد و 
ایستاده و احتمالاً خواهد ایستاد. پاییز 
امســال وقتی به او گفتنــد نوازندگان 
زن را حــذف کــن و در اصفهان روی 
صحنه بــرو، هرگز نپذیرفــت. او قیدِ 
برگزاری کنسرت در اصفهان را زد، اما 
به نوازندگان گروهش پشــت نکرد. از 
سوی دیگر اتفاقات شب گذشته هم او 
را هیجانی نکرد که واکنشی در فضای 
مجازی داشــته باشد. او در این سال ها 
ثابت کرده کــه اصولی برای خودش و 
هنرش قائل اســت که در هر شرایطی 

پایش ایستاده است.
نکته: ساســان حیدری یافته یا همان 
ساســی، قرار است هجدهم همین ماه 
اثر جدیدش را منتشر کند. ساسی در 
این سال ها در آثارش ابتذال را به نهایت 

رسانده است.

راه مقابله ما با امثال ساسی ها چیست؟
باور کنیــد که بهتریــن راه پرداختن 
به آثاری ارزشــمند مانند آثار علیرضا 
قربانی و ارج نهادن به هنرمندانی چون 
علیرضا قربانی اســت. اما لغو کنسرت 
این خواننــده در اصفهــان آیا در این 
راستاست یا اینکه بیش از پیش فضا را 

برای امثال ساسی ها باز می کند؟

نر
و ه

گ 
هن

فر
رضا صادقی حال کودکان کار را خوب کرد

رضا صادقی خواننده موســیقی پاپ در 
یک کنسرت ویژه میزبان بیش از ۱۵۰۰ 
کودک کار و خیابان در مرکز همایش های 

برج میاد تهران بود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از مهر، بیش از ۱۵۰۰ کودک کار و خیابان 

روز دوشنبه چهاردهم اسفند ماه با حضور 
در مرکز همایش هــای برج میاد تهران 
مهمان تازه ترین کنسرت رضا صادقی در 

یک اجرای ویژه بودند.
این کنســرت همزمان با روز احســان و 
نیکوکاری در قالب کنسرت حرفه ای ویژه 

کــودکان کار و خیابان که تاکنون تجربه 
نشده بود، با هدف فرهنگ سازی و توجه 
اقشــار و گروه های مختلف برای حضور 
در مســؤولیت های اجتماعی و مقابله با 
پدیده کودکان کار پیش روی مخاطبان 

قرار گرفت. 

فیلمساز اسپانیایی در مادرید
 تجلیل می شود

جی.ای.بایونا فیلمساز اسپانیایی 
از سوی انجمن تصویر متحرک 

تجلیل می شود.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« 
و به نقــل از خبرآنایــن، انجمن 
تصویــر متحــرک از جی.ای.بایونا 

فیلمساز، با اهدای جایزه خاقیت در مراسمی که ماه ژوئن در مادرید 
برگزار می شود، تجلیل می کند.

جدیدترین فیلم این فیلمساز »جامعه برف« است که نامزد بهترین 
فیلم بلند بین المللی و گریم اسکار شده است. از دیگر آثار این فیلمساز 
می توان به »دنیای ژوراســیک: سقوط پادشــاهی«، »غیرممکن« و 

»هیولا فرا می خواند« اشاره کرد.
به گفته این انجمن، این جایزه به فردی اهدا می شود که با نمایش 
حرفه ای و درخشــان هنر خود در پشت دوربین، فرهنگ را متحول 
کرده، به آن شــکل داده است و به مخاطبان کمک می کند دنیا را به 

شیوه های جدید و متفاوت ببینند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقــل از ددلاین،چارلز ریوکین مدیر 
عامل این انجمن، در بیانیه ای گفت که کار بایونا مرزهای داستان گویی 
را پیش  برده و انعطاف پذیری روح انسان را تجلیل می کند؛ از همین 
رو این جایزه از بایونا برای تجســم بهترین های جامعه خاق جهانی 
قدردانی می کند. از برندگان پیشــین این جایزه می توان به نیکیاتو 

جوسو و جینا پرینس-بایتوود اشاره کرد.
خــوان آنتونیو بایونا کارگردان، تهیه کننــده و فیلم نامه نویس اهل 
اسپانیا است. وی که از شاگردان گی یرمو دل تورو است و فیلم هایش 
حال و هوای فانتزی تاریک دل تورو را دارد، از ســال ۱۹۹۹ تاکنون 

مشغول فعالیت بوده   است.

وضعیت منوچهر والی زاده پس از بستری
همسر منوچهر والی زاده که روز 
گذشته در بیمارستان بستری شد، 
بیان کرد که پزشکان منتظر جواب 
آزمایش ها هســتند و اگر مشکلی 
نباشــد می تواند طی یکی دو روز 

آینده مرخص شود.
میترا کیانی همسر منوچهر والی 

زاده درباره وضعیت این دوبلور پیشکســوت که از شــب گذشته ۱۴ 
اسفند در بیمارستان بستری شــده است به خبرنگار مهر بیان کرد: 
منوچهر والی زاده از روزی که برای تشییع پیکر پرویز ربیعی رفته بود 
مبتا به سرماخوردگی شد که تا چند روز پیش ادامه پیدا کرد و بعد 

از آن دچار افت فشار و کمبود اکسیژن هم شد.
وی اضافــه کرد: در این مدت چند باری هم برایش دکتر آوردیم تا 
در منزل او را معاینه کند اما شب گذشته دکتر تشخیص داد که باید 

بستری شود.
همســر این دوبلور و صداپیشه مطرح یادآور شد: والی زاده در حال 
حاضر در بخش آی ســی یو بیمارســتان لاله بســتری است و از او 
آزمایش هایی گرفته شده است. پزشکان گفته اند اگر مشکل خاصی 
نباشــد می تواند طی یکی دو روز آینده مرخص شــود و فعاً منتظر 

جواب آزمایش ها هستند.

پوستر فیلم جدید شهاب حسینی 
رونمایی شد

مرده  »نویسنده  سینمایی  فیلم 
اســت« بر اساس نمایشــنامه ای 
از آرش عباســی به ســینماهای 

»هنروتجربه« می آید.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« 
و بــه نقــل از خبرآنایــن ، فیلم 
سینمایی »نویسنده مرده است« به 

تهیه کنندگی و کارگردانی شهاب حسینی در آمریکا ساخته شده و در 
جشنواره های بین المللی حضور داشته است. این فیلم سینمایی از ۱۶ 

اسفند در سینماهای »هنروتجربه« به نمایش درمی آید.
در خاصه داســتان این فیلم آمده است: »یک بازیگر زن شناخته 
شده سینما، بعد از سال ها فعالیت در حیطه بازیگری قصد دارد اولین 
فیلم سینمایی اش را کارگردانی کند. فیلمنامه فیلم را نویسنده جوانی 
نوشــته که تجربه چندانی در سینما ندارد. حالا بعد از یک سال کار 
کردن، فیلمنامه آماده اســت و باید ساخته شود اما نویسنده درست 
در همین زمان پیشــنهادی دارد که مسیر کاری هر ۲ نفر را به کل 

عوض می کند.«

خبر
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ورود اینفلوئنسرهای چینی به خراسان رضوی
مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی خراسان رضوی از ورود  
۱۱  اینفلوئنســر چینی به استان خبر 

داد.
به گزارش صبح امروز سید جواد موسوی 
با اعام این خبر افزود: این گروه با هدف 

معرفی جاذبه های گردشگری با محوریت 
مسیر جاده ابریشــم، کاروانسراهای ثبت 
جهانی و حرم مطهر رضوی به استان وارد 

شده اند.
او با اشاره به استقبال مدیران شهرستان 
نیشــابور از ایــن گــروه چینــی گفت: 

اینفلوئنســرها در شهرســتان نیشابور از 
مجموعه تاریخی و فرهنگی عطار، خیام،   
شــادیاخ و کاروانسرای عباســی بازدید 
می کننــد و پس از صرف نهــار در هتل 
بوتیک دژ به سمت مشــهد ادامه مسیر  

می دهند.

علی نژاد
معــاون هماهنگــی امــور عمرانــی 
اســتانداری خراســان رضوی گفت: 
برای اولین بار در استان اهدای جایزه 
»شهردار برتر« همزمان با روز شهردار 
در نظر گرفته شده است تا در پی آن 
نتیجه بخش  و  موثر، خاقانه  اقدامات 

در شهرهای کوچک معرفی شود.
به گزارش صبــح امروز، جواد خدایی 
روز گذشــته در جمــع خبرنــگاران 
با بیــان اینکــه ۲۵ اســفندماه روز 
»شــهردار« نامیده شده است، افزود: 
هر ســاله به مجموعه شــهرداریهای 
اســتان، شــهرهای جدید اضافه می 
شود و اکنون تعداد شهرهای خراسان 

رضوی به ۹۶ شهر رسیده است.
وی ادامــه داد: وجود ناترازی انرژی و 
تنش آبی  از جمله مشــکات موجود 
در اســتان خراســان رضوی است و 
شــهرداران با اقدامات خاقانه خود و 
بسیج امکانات، سعی در حل مشکات 

بسیار داشته اند.
معاون استاندار خراسان رضوی افزود: 
از مهمتریــن چالش هــای مدیریتی 
موجود در شــهرها و شــهرداری ها، 
تامیــن مالی و برنامه هــای مدیریتی 
ناشــی از ضعف قوانین و زیرساخت ها 
اســت و بر همین اساس طرح تحول 
مدیریت شهری با شناسایی ۲۱ عنوان 
مسئله در سطح استان در حال انجام 

است.
وی با اشــاره بــه اینکــه اقدامات و 
خطاهای مدیران باید در کمترین زمان 
ممکن رسانه ای شــود، گفت: با این 
حال باید اقدامات موثر در شــهرداری 

های اســتان نیز معرفی شود، اهدای 
جایزه شهردار برتر، آغازی در این راه 
است تا ضمن ارزیابی دقیق شهرداران 
نسبت به معرفی الگوهای موفق ارائه 
بهتر خدمات و بلوغ مدیریت شــهری 

استان اقدام شود.
خدایــی اضافه کرد: بــه عنوان نمونه 
شــاهد بودیم که شــهری دارای ۸۰ 
درصد معابر خاکی بود و شــهردار آن 
منطقه توانســت در سال گذشته ۴۰ 
درصد آن را آســفالت کنــد و یا در 
نهضت ملی مســکن، پروانه ســاخت 
در کمتر از ۴۸ ســاعت توســط یکی 
از شــهرداران، آماده شد، باید اینگونه 
اقدامات شناسایی و به دیگران معرفی 

شود.
وی بیان کرد: در رویداد جایزه شهردار 
برتر در خراســان رضوی محورهایی 
شامل نهضت ملی مسکن، باز آفرینی 
پایدار،  درآمدهای  کســب  شــهری، 
خدمات شهری، عمران شهری، حمل 
و نقل و ترافیک، هوشــمند سازی و 
نوآوری شــهری، مشــارکت مردمی 
و همچنیــن ترویج فرهنــگ ایثار و 

شهادت در نظر گرفته شده است.
معــاون اســتاندار خراســان رضوی 
بــا اشــاره به اینکــه اختتامیــه این 
رویــداد پنجشــنبه آینــده همزمان 
با گرامیداشــت روز شــهردار برگزار 
می شــود، گفت: در این رویداد برای 

هر موضوع یک شــهردار برتر انتخاب 
خواهد شــد و برای انگیزه بخشی به 
منتخبین، اهدای مدال افتخار شهردار 
برتر، لوح ســپاس، اهدای یک ســکه 
بهار آزادی و اعــزام به یک کنفرانس 
بین المللی شــهری در سال آینده در 

نظر گرفته شده است.
در پایــان ایــن نشســت خبــری از 
طرح های مدال افتخار شــهردار برتر 
خراســان رضــوی و پوســتر جایزه 

»شهردار برتر«  رونمایی شد.
۲۵ اســفند برابر با ســالروز شهادت 
»مهدی  شــهید  سرلشــکر  ســردار 
باکــری« بــه عنــوان روز شــهردار 

نامگذاری شده است.

ان
اس

خر

برای نخستین بار:

جایزه »شهردار برتر« در خراسان رضوی اجرا می شود  تلف شــدن یک قلاده ببر ۱۱ ساله در باغ 
وحش مشهد

معاون محیط طبیعــی و تنوع 
زیســتی اداره کل حفاظت محیط 
زیســت خراســان رضوی گفت: 
گزارش اداره کل دامپزشکی از خفه 
شدن یک قاده ببر ۱۱ ساله بر اثر 
گیر کردن غذا در گلو  در باغ وحش 

مشهد خبر می دهد.
محمد عرفانی گفت: یک قاده ببر ۱۱ ساله در باغ وحش مشهد 
تلف شــد و علت آن طبق اعام اداره کل دامپزشــکی که وظیفه 
حفاظت، درمان و نگهداری از حیوانات باغ وحش را دارد و نماینده 
این اداره کل در باغ وحش مســتقر است، خفگی بر اثر گیر کردن 

گوشت در گلوی ببر اعام شد.
وی در ادامه بیان کرد: طبق صورتجلســه اداره کل دامپزشکی 
استان و پس از کالبد شکافی گزارشی به این اداره کل ارسال شد، 
که طبق آن اعام شده است: در بازرسی ظاهری خونریزی از منافذ، 
ضایعات دهانی، آثار گزش و شکســتگی و درگیری و زخم پوستی 
مشاهده نشــد و تنها مورد قابل ذکر مشاهده یک تکه پستان در 
گلوی حیوان بود که با توجه به بافت نرم آن احتمالا در اثر استفراغ 

در گلوی این ببر گیر کرده و موجب خفگی آن شده است.
معاون حفاظت محیط زیست خراسان رضوی در ادامه تأکید کرد: 
آنچه که برای ما مهم اســت این اســت که اداره کل دامپزشکی با 
تمهیدات مناسبی از چنین حوادثی جلوگیری کند که حیوانات از 
بین نروند. مراقبتی در زمینه نحوه غذادهی به حیوانات باغ وحش 
صورت نگرفته و محیط زیست استان، این مسئله را به صورت جدی 

پیگیری می کند.
معاون محیط طبیعی و تنوع زیســتی اداره کل حفاظت محیط 
زیست خراسان رضوی افزود: مسئولیت سامت حیوانات باغ وحش 
با سازمان دامپزشکی است و طبق ماده ۲ قانون سازمان دامپزشکی 
کشورمصوب )۱۳۵۰/۰۳/۲۴( ، کلمه دام به حیوانات اهلی - طیور 
- ماهی - زنبور عســل – کرم - ابریشم - حیوانات آزمایشگاهی و 
»حیوانات باغ وحش« اطاق  می شود و مقصود از کنترل بهداشتی، 
بازرســی و اقداماتی است که از لحاظ پیشگیری و مبارزه با امراض 
دامی و بیماری های مشترک بین انسان و دام لازم وضروری است.

یک مسئول در سازمان جهاد کشاورزی استان خبر داد

فعال سازی ۱۴۸ واحد راکد و نیمه  فعال خراسان 
رضوی در راستای تأمین امنیت غذایی

دبیــر قــرارگاه امنیــت غذایی 
ســازمان جهاد کشاورزی خراسان 
رضوی گفــت: از ابتدای امســال 
تاکنون در راســتای تأمین امنیت 
غذایی، ۱۴۸ واحد راکد و نیمه فعال 
در اســتان شــامل ۱۰۳ واحد در 
حوزه دام و طیور، ۲۸ واحد صنایع 

تبدیلــی و غذایی، ۱۳ واحد گلخانــه ای و ۴ واحد پرورش آبزیان 
فعال سازی شد.  

حمید حاجی نژاد در گفت وگو با ایسنا ضمن اعام این خبر اظهار 
کرد: در سال جاری نسبت به حفظ و نگهداشت ۸۹۵۰ واحد فعال 
در راســتای تأمین امنیت غذایی شامل ۶۳۸۰ واحد پرورش دام و 
طیور ، ۲۲ واحد پرورش قــارچ، ۹۵۱ واحد گلخانه ای، ۵۶۳ واحد 
پرورش آبزیان و ۱۰۳۴ واحد صنایع تبدیلی و غذایی تاش شــده 

است.
وی افــزود: امســال در راســتای تأمیــن امنیــت غذایی و به 
حداکثررســانی ظرفیت واحدها و ارتقای بهره وری در ۳۵۶ واحد 
شــامل ۲۴۷ واحد پرورش دام و طیور، ۶ واحد پرورش قارچ، ۴۶ 
واحد گلخانه ای، ۷ واحد پرورش آبزیان و ۵۰ واحد صنایع تبدیلی 

اقدام شد.
دبیر قرارگاه امنیت غذایی ســازمان جهاد کشــاورزی خراسان 
رضوی از ایجاد ۲۰۲۳ واحد جدید شامل ۱۸۴۳ واحد پرورش دام و 
طیور، ۲ واحد پرورش قارچ، ۷۳ واحد گلخانه ای، ۴۸ واحد پرورش 
آبزیان و ۵۷ واحد صنایع تبدیلی در راستای تأمین امنیت غذایی 
خبر داد و گفت: امیدواریم با برنامه ریزی های انجام شــده و اجرای 
طرح تحول کشاورزی در استان در راستای افزایش بهره وری در این 

بخش توفیق یابیم.
وی ضمن تاکید بر توسعه کشاورزی مکانیزه و افزایش بهره وری 
و رعایت الگوی کشت عنوان کرد: در این صورت در راستای بهبود 
وضعیت تولید محصولات اساسی کشاورزی و امنیت غذایی کشور 

محکم تر گام برمی داریم.

خبر

سامانه جامع گردشگری سلامت رونمایی می شود
ســامت در روزهای پایانی اســفند 

۱۴۰۲
رئیــس انجمن حرفه ای گردشــگری 
سامت خراســان رضوی از رونمایی از 
ســامانه جامع گردشــگری سامت در 

روزهای پایانی اسفند ۱۴۰۲ خبر داد.
حســین نیکونام در گفت وگو با ایسنا 
در خصــوص راه اندازی ســامانه جامع 
گردشگری سامت در کشور اظهار کرد: 
یکی از مواردی که روزنه امید را در میان 
فعالان گردشــگری سامت ایجاد کرده 
این اســت که پس از ۱۵ ســال وزارت 
بهداشــت به همراه وزارت گردشگری و 
وزارت خارجه به این نتیجه رســیده اند 
که ســامانه جامع گردشگری سامت را 
راه اندازی کنند. وزارت گردشگری برای 
این موضوع چند سال پای کار آمده بود، 
اما به دلایل مختلفــی راه اندازی آن به 
تعویق می افتاد. تســت آزمایشی آن در 
سال ۹۸ انجام شد، اما همکاری مطلوبی 

میان این ۳ وزارتخانه وجود نداشت.
وی افزود: در حــال حاضر در دولت 
جدید و پیگیری هایــی که دفتر معاون 
اول رئیس جمهور داشت، از خرداد ماه 
سال گذشته جهشی در این هماهنگی ها 
اتفاق افتاد و دستگاه ها پای کار آمدند. 
در حال حاضر ســامانه وزارت بهداشت 
بالا آمــده و در حال انجام تســت های 
امنیتی سامانه است، وزارت گردشگری 

نیز در حال تکمیل  سرویس های خود با 
وزارت خارجه است.

رئیــس انجمن حرفه ای گردشــگری 
سامت خراسان رضوی ادامه داد: خیلی 
خوشبینانه بخواهم بگویم، در چند روز 
پایانی اســفند ماه شــاهد رونمایی از 
ســامانه جامع گردشــگری سامت به 
صورت متمرکز در وزارت بهداشــت و 

وزارت گردشگری خواهیم بود.
نیکونــام تصریح کرد: اگــر این اتفاق 
رخ دهــد، آمارهای ما از ســوی وزارت 
دقیق تر می شود  و گردشگری  بهداشت 

که در توسعه بازار به ما کمک و ضعف ها 
و نقص های ما را نمایان خواهد کرد. از 
طرفی با شفاف ســازی که این ســامانه 
ایجاد می کند، عما به حمایت از فعالان 
قانونی گردشگری ســامت کمک و با 

افراد سودجو نیز برخورد خواهد شد.
وی یــادآور شــد: در حــال حاضــر 
مداخله گــران  را  آســیب  بیشــترین 
غیرمجاز به گردشــگری ســامت وارد 
می کنند. از جملــه دلالانی که در این 
حوزه فعالیــت می کردند و متاســفانه 
برخی از آن ها رفتار منصفانه ای نداشتند 

و هزینه درمان را چند برابر کرده بودند، 
بــه گونه ای کــه هزینه درمــان بیمار 
عراقی در ایــران از هزینه اش در ترکیه 
بیشتر می شد، اما عما سودی که عاید 
بیمارستان ها و مراکز درمانی ما می شد، 

نصف هزینه ترکیه بود.
رئیــس انجمن حرفه ای گردشــگری 
ســامت خراســان رضوی بیان کرد: با 
این ســامانه تمام لیدرهــا و مترجمین 
ساماندهی می شوند و ذیل شرکت های 
گردشگری ســامت ریجستر می شوند 
و از طریــق شــرکت ها بیمــاران خود 
را به بیمارســتان ها انتقــال می دهند. 
بیمارســتان ها نیز پــس از توافق این 
۲ وزارتخانــه، بیمــار دیگــری غیر از 
شرکت های مجاز پذیرش نمی کنند. این 
موضوع نویدبخش یک بازار اســتاندارد 
در سال ۱۴۰۳ اســت که سال ها برای 

آن تاش کرده ایم.
نیکونــام گفــت: کمتــر از چند روز 
آینده طرح مشــترک وزارت بهداشت، 
گردشــگری و نهادهــای دیگــر انجام 
خواهــد شــد و بنرهای آن در ســطح 
مشــهد نصب خواهد شــد. مترجمین 
نیز می توانند در این ســامانه ثبت نام و 
مدارک خــود را بارگذاری کرده و پس 
از طی پروســه آموزش فشــرده، مجاز 
خواهند بود ذیل شرکت های گردشگری 

سامت فعالیت مجاز داشته باشند.
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روایت پرونده بیماران در فضای مجازی ممنوع!

پزشـک بلاگـرهـا
نوظهوری  پدیــده   »پزشــک باگری« 
که طــی ســال های اخیــر در فضای 
مجازی باب شــده و به واسطه این بستر 
یافته اســت؛ شاید  رشد گســترده ای 
بتــوان پیدایش این پدیده را هم ســو با 
تغییــرات زندگی امروز و پاســخی به 
نیاز انســان مدرن دانست، اما لازم است 
آن را از مناظر مختلف مورد بررســی و 

آسیب شناسی قرار داد.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از خبرآنایــن؛ افراد در این حوزه با 
سطح تحصیات گوناگون، از دانشجوی 
پزشــکی گرفته تا پزشک متخصص، با 
به اشتراک گذاشتن محتوای پزشکی با 
هدف آگاهی بخشی به فعالیت می پردازند. 
این نحوه فعالیت به شرطی که مبتنی بر 
شــواهد و داده های علمی باشد، ضرری 
نخواهد داشت. اما گاهی شاهد به اشتراک 
گذاشتن تصاویر یا محتوایی از فرد بیمار 
در صفحه پزشک هستیم که این مسئله 
ضمن تضاد با اخاق پزشــکی، به حریم 
شــخصی بیمار خدشــه وارد می کند و 
به عبارت دیگر ناقض اصــل رازداری و 

محرمیت بین پزشک و بیمار است.
واقعیــت این اســت که شــبکه های 
اجتماعی، به مــوازات تغییراتی که در 
عرصه های مختلف زندگــی روزمره ما 
ایجاد کرد، تغییراتی هم در چهره رسمی 
طب و طبابــت به وجود آورد. به گونه ای 
که می توان گفت امروزه در کنار پزشکی 
رسمی و مرسوم، یک پزشکی غیررسمی 
و مجازی هــم داریم کــه مختصات و 

مقتضیات خودش را دارد.
محمد کیاســالار، دکتــرای تخصصی 
این موضوع  اخاق پزشــکی، پیرامون 
می گوید: »اگر شاخص ترین نماد و نمود 
پزشــکی رســمی، رابطه پزشک-بیمار 
بود که صرفا با مراجعه بیمار به پزشک 
یا با حاضر شــدن پزشک بر بالین بیمار 
شکل می گرفت، حالا در دنیای مجازی 
با انواع جدید و متنوعی از رابطه پزشک-

بیمار مواجهیم که همه آنها را با عنوان 
کلی پزشکی غیررســمی می شناسیم. 
در بســیاری از این روابط ممکن است 
اصا پزشــک و بیمار یکدیگر را ندیده 
باشــند و نبینند؛ اما رابطــه مجازی به 
آسانی شکل بگیرد. نکته اینجاست که 
به هیچ عنــوان نباید این رابطه مجازی 
و غیررســمی را کم اهمیت تــر از رابطه 
رسمی پزشک-بیمار تلقی کرد. اگر آن 
رابطه رسمی، رابطه ای محدود، محرمانه 
و دارای حــدود و حریم  مشــخص بود، 
حالا رابطه غیررسمی پزشک-بیمار در 

شبکه های اجتماعی در منظر هزاران نفر 
است و از آنجا که قابلیت هم رسانی نیز 
در شبکه های اجتماعی وجود دارد، یعنی 
این رابطه در مقابل چشمان هزاران نفر 
شکل می گیرد.« متن کامل این گفت وگو 

را در ادامه می خوانید:
آیا انتشار اطلاعات پزشکی یا 
چهره بیمار در صفحات مجازی 
پزشکان ناقض اصل رازداری 
نیست؟ یا به حریم خصوصی 
افراد خدشه وارد نمی کند؟

چنانچه افراد به حرفه مندان ســامت 
مراجعــه کننــد و یک رابطــه درمانی 
)مانند رابطه پزشک-بیمار( بین ایشان 
شکل بگیرد، آنچه از حرفه مند در چنین 
مواقعی انتظــار می رود، ترجیح منفعت 
ســامت بیمار بر هر منفعت شخصی 
دیگر مانند کسب شهرت یا جلب رضایت 
عمومی اســت و قطعا اصــل رازداری و 
رعایت حریم خصوصی بیمار و خانواده 

او باید محترم شمرده شود.
پایبندی به اصل رازداری 

چقدر در روابط پزشک و بیمار 
مطرح است؟

رازداری و حفــظ محرمانگی اطاعات 
پزشــکی بیماران و مراجعــان، یکی از 
اصول اساســی و خدشــه ناپذیر اخاق 
پزشکی است که از حرفه مندان سامت 
انتظار مــی رود آن را جدی بگیرند و در 
شبکه های اجتماعی حتی  از بیان هرگونه 
ســرنخ  زمانی یا مکانی که ممکن است 

افشاگرانه تلقی شود، خودداری کنند.
»افشاگری« در این موضوع 
بخصوص چگونه تعریف می شود؟

به عنوان مثال، اگر یک پزشک در صفحه 
شخصی خودش بنویسد: »دیروز خانمی 
را در مطبم ویزیت کردم که به دلیل ابتا 
به زگیل تناسلی قصد داشت از همسرش 
جدا شــود«، این حرف دست کم برای 
خود بیمار و همســرش یا آشــنایانش 
می تواند افشــاگرانه تلقی  شود، پس با 

اخاق حرفه ای مغایرت دارد.
اگر این عمل بدون ذکر نام و 

مشخصات شخص صورت گیرد، 
چطور؟

بی نام ســازی اطاعات پزشکی بیماران 
قبــل از نشــر آنهــا در شــبکه های 
اجتماعی، لازم است ولی کافی نیست. 
به حرفه مندان سامت توصیه می شود 
هنگام بی نام سازی فیلم ها و عکس ها و 
اطاعات بیماران، مراقب آن دســته از 
اطاعات زمینه ای کــه می تواند هویت 
بیمــار را به شــکلی غیرمســتقیم در 

شبکه های اجتماعی افشا کند هم باشند 
و از افشا و انتشار اطاعاتی مانند تاریخ 
بستری، نام بیمارستان، پس زمینه عکس 

و... خودداری کنند.
این رفتار از منظر »اخلاق 
پزشکی« چطور ارزیابی 

می شود؟
گاهی حرفه مندان ســامت در فضای 
مجــازی و شــبکه های اجتماعــی با 
پرسشی از ســوی کاربران یا خبرنگاران 
مواجــه می شــوند که پاســخگویی به 
آن پرسش، مســتلزم نقض محرمانگی 
اطاعات پزشکی بیمار است. لازم است 
حرفه مندان ســامت در چنین مواقعی 
آشکارا با صراحت و صداقت بگویند که 
اخاق پزشکی اجازه نمی دهد محرمانگی 

اطاعات پزشکی بیمار نقض شود.
بدیهی است که رسانه فرصتی 
برای آموزش و آگاهی بخشی 
محسوب می شود؛ آیا این امر 

نمی تواند توجیهی برای افشای 
اطلاعات پزشکیِ بیمار در 

شبکه های اجتماعی به قصد 
اطلاع رسانی باشد؟

به هر حال، به نظر می رســد در روزگار 
ما کــه اســمش را عصر مدیاکراســی 
گذاشته اند، مواجهه بسیاری از حرفه ها 
و حرفه مندان با رسانه ها اجتناب ناپذیر 
شــده و پزشکان و ســایر حرفه مندان 
ســامت هــم از این قاعده مســتثنی 
نیســتند. می توان این رویارویی را برای 
حرفه مندان حوزه ســامت به سکه ای 
تشــبیه کرد که دو روی کاما متفاوت 
دارد. یک روی آن، فرصت و فایده است و 

روی دیگرش، خطر و تهدید.
منظور از این »فرصت« و 

»تهدید« چیست؟
از بین فرصت هــا و فایده ها می توان به 
مواردی ماننــد: آموزش بیماران، ارتقای 
سواد سامت جامعه، کاهش بار بیماری ها 
و افزایش اعتماد مــردم به حرفه مندان 
سامت اشاره کرد. از بین تهدیدها هم 

می توان به مواردی مانند: ارائه ناقص یا 
نادرست آموزه های علمی، پررنگ  شدن 
ســویه های کالایــی و تبلیغاتی علوم 
پزشکی در عرصه عمومی، نقض کدهای 
اخاق حرفه ای از سوی حرفه مندان در 
رسانه های رسمی یا غیررسمی و تزلزل 
جایگاه اجتماعی حرفــه و حرفه مندان 

سامت در جامعه اشاره کرد.
چطور می توان خطرات و 

تهدیدهای مطرح را به حداقل 
رساند؟

در چنین شــرایطی، یکــی از بهترین 
راهکارهای تهدیدزدایــی از این فرصت 
را باید نظام مندســازی این مواجهه در 
راســتای حفظ و ارتقای سامت جامعه 
دانســت. یکی از بهتریــن راهکارهای 
دستیابی به این هدف، طراحی و تدوین 
شــیوه نامه های اخاقــی و بومی برای 
فعالیت حرفه ای و مسئولانه در شبکه های 
اجتماعی اســت که جــای خالی آن در 
سپهر اخاق حرفه ای ما به چشم می آید.
رویکرد جهانی در مواجهه با 
این موضوع چیست؟ به طور 
کل دنیا چگونه این جریان را 

مدیریت می کند؟
تدوین شیوه نامه های اخاقی و ترغیب 
حرفه مندان به رعایــت حداکثری آنها، 
راهی است که بیشتر کشورهای پیشگام 
دنیا در حوزه آموزش سامت و آموزش 
پزشــکی طی کرده اند. در بیشــتر این 
با جزئیات فراوان، حتی  شــیوه نامه ها، 
به مــوارد خاصی مانند لایــک کردن، 
فالو کردن، کامنت گذاشــتن و مواردی 
از این قیبل هم اشــاره شــده و مثا به 
حرفه مندان ســامت توصیه شده است 
که در شبکه های اجتماعی برای هیچ یک 
از بیماران خودشان درخواست دوستی 
یــا دنبال کردن )فالو( نفرســتند و اگر 
با چنین درخواســتی از ســوی یکی از 
بیماران خود مواجه شدند، او را از صفحه 
شخصی خودشان به صفحه حرفه ای یا 

عمومی خود راهنمایی کنند.

نوروز ۱۴۰۳ هزینه تخلفات رانندگی 
افزایش پیدا می کند

انتظامی  کل  فرمانده 
متخلفین  عــدد  گفت: 
در حــوادث جــاده ای 
عــدد زیادی نیســت، 
درصــد   ۱۰ حــدود 
از افــراد در حــوادث 
متخلــف  رانندگــی 
هســتند و نظــر خود 
را به دیگــران تحمیل 

می کننــد به همیــن منظور باید هزینه تخلف در ســال ۱۴۰۳ 
پیدا کند. افزایش  حتما 

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از تســنیم، سردار 
احمدرضا رادان؛ فرمانده کل انتظامی صبح امروز در هجدهمین 
همایش سراســری پلیس راهور حضور مردم انتخابات را حماسه 
دانســت و اظهار کرد: ســال  پرکاری را در راهنمایی و رانندگی 
و پلیس انتظامی پشــت ســر گذاشــتیم که انتخابــات یکی از 

آن هاست.
فرمانــده کل انتظامی به ۲۰۰ میلیون خدمت در پلیس راهور 
طی سال جاری خبر داد و افز ود: برای سال آینده باید در حوزه 
ایمنی راه شــاهد تحول باشــیم و این تحول باید توسط مردم 

باشد. قابل لمس 
ســردار رادان اضافه کرد: امسال هدف  گذاری کرده بودیم که 
کاهش تصادفات داشــته باشــیم که موفــق نبودیم و این طلب 

مردم از من و از شماست.
وی بــر انجام تکلیف پلیس راهور در کاهش تصادفات و تلفات 
جاده در ســال ۱۴۰۳ تاکید کرد و گفت: اگر قرار نباشد هزینه 
تخلف متخلفین ترمیم و درســت شــود، متخلفین سال ۱۴۰۳ 

بی مهاباتر دست به تخلف خواهند زد.
وی ادامــه داد: هزینــه تخلــف امــروز برای ناقضــان قانون 
بازدارنده نیســت و به شدت در پی این هستیم که هزینه تخلف 

را افزایش دهیم.
رادان تصریح کرد: امســال اگر هزینه تخلف متخلفین درست 
نشــود، متخلفان سال ۱۴۰۳ بی مهابا دســت به تخلف می زنند 
هزینــه تخلف امروز برای متخلفین بازدارنده نیســت و باید این 

موضوع درست شود.
فرمانــده کل انتظامی گفت: عــدد متخلفین در حوادث عدد 
زیادی نیســت، حدود ۱۰ درصد از افــراد در حوادث رانندگی 

متخلف هســتند و نظر خود را به دیگران تحمیل می کنند.
وی بــا بیان اینکــه باید در زمینه دوربین هــای جاده ای به 
سمت خصوصی سازی حرکت کنیم، گفت: باید بخش خصوصی 
را در جاده هــا بیاوریــم و دوربین های جدیــد را نصب کنیم و 
رکوردها را ثبت کنیم تا تمامی  جاده ها در تســخیر پلیس قرار 

بگیرد.
رادان خاطرنشــان کرد: باید در ســال ۱۴۰۳ مــا برای ارائه 
کارهــای راهنمایی و رانندگی به ســراغ مــردم برویم نه اینکه 

مردم به سراغ ما بیایند.

خبر
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511/10آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظر به دســتور مــواد ۱ و۳ قانون تعییــن تکلیف وضعیــت اراضی و 
ســاختمان های فاقد ســند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای 
شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۸۰۰۴۸۴۹ مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۲۳ هیات  تعیین 
تکلیــف موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی  طرقبه 
شــاندیز تصرفات مالکانه و بامعارض متقاضی  آقای احمد محمد زاده 
به شناسنامه شماره ۵۹۵  کدملی ۵۹۱۹۳۸۵۴۰۵ صادره بجنورد فرزند 
عباس مورد تقاضا و انتقال از محل مالکیت  مشــاعی متقاضی  نســبت 
بــه مالکیت در ششــدانگ یک باب  منزل به مســاحت ۵۲۵ متر مربع 
قســمتی از پاک شماره ۱۶ فرعی از ۱ اصلی واقع در اراضی نصوح آباد  
خراســان رضوی بخش ۶ حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز محرز گردیده 
است، لذا به موجب ماده ۳ قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه  محلی و کثیرالانتشار 
در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص 
ذینفع به آرای اعام شــده اعتراض داشته باشــند باید از تاریخ انتشار 
اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رســید اخذ نمایند. معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت 

محــل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم 
قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتــراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل را 
ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور 
سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت 

اول: ۱۴۰۲/۱۲/۱. تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۱۲/۱۶ م.الف۸۱۸۰
حسن ابوترابی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
طرقبه شاندیز

511/11اداره کل ثبت اسناد و املاک استان
 خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک گناباد
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع مــاده ۳ قانــون و مــاده ۱۳ آئین نامه قانــون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی  ـ 
نظر به دســتور مواد ۱ و۳ قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شماره 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۱۳۰۰۳۰۳۰۰۷ مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۲۱ هیات اول موضوع 
ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتــی حوزه ثبت ملک گناباد 
تصرفــات مالکانه و بامعارض متقاضی آقــای هادی نجار نوقابی  فرزند 

علی در ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مســاحت ۹۵۶/۸۱ متر 
مربع از پاک شــماره  ۳۱۷۹ فرعــی از ۳- اصلی واقع در اراضی قصبه 
شــهر بخش یک حوزه ثبت ملک گناباد خریداری شده مع  الواسطه از 
خانم خدیجه شارعی مالک رســمی محرز گردیده است، لذا به موجب 
ماده ۳ قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز از طریق این روزنامه و محلی / کثیرالانتشــار در شهرها منتشر 
و در روســتاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعام شــده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در 
روســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت 
محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد 
که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است 
و در صورتــی که اعتــراض در مهلت قانونی واصل نگــردد یا معترض، 
گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت 
مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از 
مراجعه متضرر به دادگاه نیســت تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۱۲/۱۶. 

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱/۱۵ م.الف۲۲۰
سید ضیاء الدین مهدوی شهری ـ رئیس ثبت اسناد
 و املاک گناباد
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511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان
 خراسان رضوی

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۶۰۱۲۱۴۰ هیــات اول موضــوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی  
آقای ابوالقاســم صادقی فر فرزند غامحســین بشــماره شناسنامه ۴۶ 
صادره از رشتخوار در یکباب ساختمان به مساحت ۲۵۴/۸۵ متر مربع ، 
قسمتی از پاک ۲۰۰۳ فرعی از اراضی قندشتن پاک ۲۲۵ اصلی واقع 
در خراســان رضوی بخش یک حوزه ثبت تربت حیدریه  خریداری مع 
الواسطه از مالک رسمی مصطفی علیشاهی قندشتنی به متقاضی محرز 
گردیده اســت.لذا به منظور اطاع عموم مراتــب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ازتاریخ انتشار اولین 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ 
رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود 
را به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی است در صورت انقضای مدت 
مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 
شــد . م.الف۶۵۳ تاریخ انتشــار نوبت اول: ۱۴۰۲/۱۱/۳۰. تاریخ انتشار 

نوبت دوم: ۱۴۰۲/۱۲/۱۶ 
سید امین موسوی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

511/2هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۲۳۶۸۰ هیــات دوم  موضوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک نیشابور  تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی آقای 
محمدمهدی بیات ترک فرزند حســن در شششدانگ یک باب مغازه به 
مســاحت ۱۱۳/۸۵ مترمربع از پاک شماره ۳۷۷ فرعی از ۲۳۲ اصلی 
واقع در بخش ۲ حوزه ثبت ملک نیشــابور خریداری از مالک رســمی 
آقای میکائیل هارطونیان محرز گردیده است. لذا به منظور اطاع عموم 
مراتب در دو روزنامه یکی روزنامه محلی و دیگری کثیرالانتشــار در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود  در صورتی که اشخاص نسبت 
صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ 
انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، 
دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در 
صورتی انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند 
مالکیت صادر خواهد شد . م الف ۱۷۶۸تاریخ انتشار نوبت اول  ۱۲/۰۱ 

/۱۴۰۲ تاریخ انتشار نوبت دوم   ۱۶/ ۱۴۰۲/۱۲   
غلامرضا حسنی عارفی –قائم مقام رئیس واحد ثبتی نیشابور

511/3هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای 
شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۲۳۵۸۴ هیات دوم  موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحــد ثبتی حوزه ثبت ملک نیشــابور  تصرفات مالکانه بامعارض 
متقاضــی خانم فاطمه هندآبادی فرزند احمد در ششــدانگ یک باب 
ســاختمان به مســاحت ۵۷/۱۰ مترمربع از پاک شماره ۲۷۴ فرعی 
باقیمانــده از ۲۳۱ اصلــی واقع در بخش ۲ حوزه ثبت ملک نیشــابور 
خریداری از مالک رسمی آقای غامحســین محمودیه محرز گردیده 
اســت. لذا به منظور اطاع عموم مراتــب در دو روزنامه یکی روزنامه 
محلــی و دیگری کثیرالانتشــار در دو نوبت بــه فاصله ۱۵ روز آگهی 
می شــود  در صورتی که اشخاص نسبت صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صورتی انقضای مدت مذکور و 
عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد . م 
الف ۲۸۱۰تاریخ انتشــار نوبت اول  ۱۲/۰۱ /۱۴۰۲ تاریخ انتشار نوبت 

دوم   ۱۶/ ۱۴۰۲/۱۲   
غلامرضا حسنی عارفی –قائم مقام رئیس واحد ثبتی نیشابور

511/4هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای 
شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۲۳۵۴۹ هیات دوم  موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحــد ثبتی حوزه ثبت ملک نیشــابور  تصرفات مالکانه بامعارض 
متقاضی آقای محمدحسین بروژ فرزند محمد در ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی به مســاحت ۹۰۱۷/۸۹ مترمربع از پاک شماره ۲۶۹ 
اصلی واقع در بخش ۵ رخ حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک 
رسمی آقای حسن گلبوئی فرزند حاج شاه بزرگ محرز گردیده است. 
لــذا به منظور اطاع عموم مراتــب در دو روزنامه یکی روزنامه محلی 
و دیگری کثیرالانتشــار در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود  
در صورتی که اشــخاص نسبت صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صورتــی انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد . م الف 
۲۸۰۶تاریخ انتشــار نوبت اول  ۱۲/۰۱ /۱۴۰۲ تاریخ انتشار نوبت دوم   

   ۱۴۰۲/۱۲ /۱۶
غلامرضا حسنی عارفی –قائم مقام رئیس واحد ثبتی نیشابور

511/5هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی برابر رای 
 ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۲۳۶۸۳ و   ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۲۳۶۸۲ شماره 
هیــات دوم  موضوع قانــون تعیین تکلیف وضعیــت ثبتی اراضی و 
ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملــک نیشــابور  تصرفات مالکانــه بامعارض متقاضی آقای ســعید 
حاجی فرزند اســماعیل و آقــای امیر ابراهیمــی فرزند رحمت اله 
هر کدام نســبت به سه دانگ مشــاع از ششدانگ یک باب ساختمان 
به مســاحت ۱۹/۳۷ مترمربع از پاک شماره ۳۶۳و۳۶۴ اصلی واقع 
در بخش یک حوزه ثبت ملک نیشــابور خریداری از مالک رســمی 
آقای تقی رضوانی فرزند محســن محرز گردیده است. لذا به منظور 
اطــاع عموم مراتــب در دو روزنامه یکی روزنامــه محلی و دیگری 
کثیرالانتشــار در دو نوبــت بــه فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود  در 
صورتی که اشــخاص نسبت صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو 
ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صورتی انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد 
. م الف ۲۸۰۹تاریخ انتشــار نوبت اول  ۱۲/۰۱ /۱۴۰۲ تاریخ انتشار 

نوبت دوم   ۱۶/ ۱۴۰۲/۱۲   
غلامرضا حسنی عارفی –قائم مقام رئیس واحد ثبتی نیشابور

511/6هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهی موضوع مــاده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی 
برابر رای شماره ۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۲۳۵۷۹ هیات دوم  موضوع 
قانــون تعیین تکلیــف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
ســند رســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک نیشــابور  
تصرفــات مالکانــه بامعارض متقاضــی خانم زهــرا فاضل فرزند 
 ۱۱۹/۶۴ اسمعیل در ششــدانگ یک باب ســاختمان به مساحت 
مترمربــع از پــاک شــماره ۱۹۸ فرعــی در ۲۳۲ اصلی واقع در 
بخــش ۲ حوزه ثبــت ملک نیشــابور خریداری از مالک رســمی 
آقــای اســماعیل علیمردانی محرز گردیده اســت. لــذا به منظور 
اطــاع عموم مراتب در دو روزنامه یکــی روزنامه محلی و دیگری 
کثیرالانتشــار در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شــود  در 
صورتی که اشخاص نسبت صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو 
مــاه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید ، 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض ، دادخواست خود را 
به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی اســت در صورتی انقضای 
مدت مذکور و عــدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 
صادر خواهد شــد . م الف ۲۸۰۸تاریخ انتشــار نوبت اول  ۱۲/۰۱ 

/۱۴۰۲ تاریخ انتشــار نوبت دوم   ۱۶/ ۱۴۰۲/۱۲   
غلامرضا حسنی عارفی –قائم مقام رئیس واحد ثبتی نیشابور

511/7هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۲۳۶۷۸ هیــات دوم  موضــوع قانــون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک نیشــابور  تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی آقای 
یاسر حصاری فرزند حسن در ششدانگ یک باب مغازه به مساحت ۴۲/۹۰ 
مترمربع از پاک شماره ۳۷ فرعی از ۲۳۳ اصلی واقع در بخش ۲ حوزه ثبت 
ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی آقای محمد جعفرپور محرز گردیده 
است. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو روزنامه یکی روزنامه محلی و 
دیگری کثیرالانتشار در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود  در صورتی 
که اشخاص نسبت صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تســلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی است در صورتی 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 
خواهد شد . م الف ۲۸۰۴تاریخ انتشار نوبت اول  ۱۲/۰۱ /۱۴۰۲ تاریخ انتشار 

نوبت دوم   ۱۶/ ۱۴۰۲/۱۲   
غلامرضا حسنی عارفی –قائم مقام رئیس واحد ثبتی نیشابور

511/8هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آگهــی موضوع ماده ۳ قانــون و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای شماره 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۵۰۲۳۵۵۰ هیــات دوم  موضــوع قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک نیشــابور  تصرفات مالکانه بامعارض متقاضی خانم 
نســرین استیری فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 
۵۷ مترمربع از پاک شــماره ۵ فرعی از ۵۱ اصلی واقع در بخش ۱۲ حوزه 
ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک رسمی آقای عباس وثوقی فرزند محمد 
محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطاع عموم مراتب در دو روزنامه یکی 
روزنامه محلی و دیگری کثیرالانتشار در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می 
شود  در صورتی که اشخاص نسبت صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند . بدیهی 
اســت در صورتی انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 
سند مالکیت صادر خواهد شد . م الف ۲۷۷۰تاریخ انتشار نوبت اول  ۱۲/۰۱ 

/۱۴۰۲ تاریخ انتشار نوبت دوم   ۱۶/ ۱۴۰۲/۱۲   
غلامرضا حسنی عارفی –قائم مقام رئیس واحد ثبتی نیشابور

511/9آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی

نظــر به دســتور مــواد ۱ و۳ قانــون تعییــن تکلیف وضعیــت اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابر رای شماره 
۱۴۰۲۶۰۳۰۶۰۰۸۰۰۴۸۸۶ مــورخ ۱۴۰۲/۱۰/۲۶ هیات  تعیین تکلیف 
موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی  طرقبه شاندیز تصرفات 
مالکانه و بامعارض متقاضی  آقای هادی ضرابی نقندر به شناسنامه شماره 
۳۳۸۹ کدملی ۰۹۳۹۰۰۸۹۱۲  صادره مشهد فرزند محمدرضا مورد تقاضا 
و انتقال از محل مالکیت  مالکیت مشاعی حمیدلشکری و آقای فرهاد دادوند 
داشته و تصرفات متقاضی  نسبت به مالکیت ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت ۱۸۳/۳ متر مربع در قسمتی از پاک  شماره ۲۰۸ فرعی از ۸۱ 
اصلی واقع در خراسان رضوی بخش ۶ حوزه ثبت ملک طرقبه شاندیز محرز 
گردیده است، لذا به موجب ماده ۳ قانون  تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رســمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه  محلی و کثیرالانتشــار 
در شهرها منتشــر و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص 
ذینفع به آرای اعام شــده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین 
آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره 
ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در 
صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور 
سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 
نیست . تاریخ انتشــار نوبت اول: ۱۴۰۲/۱۲/۱. تاریخ انتشار نوبت دوم: 

۱۴۰۲/۱۲/۱۶ م.الف۸۱۸۲
حسن ابوترابی- مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت ملک طرقبه 
شاندیز


